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§ 1-
Justerades protokollen för den 24 och 26 nästlidne Februari.

§ 2.
Nedan intagna två protokoll upplästes:
Ar 1876 den 3 Mars sammanträdde Kamrarnes valmän för att 

jemlikt. 71 och 73 §§ i Riksdagsordningen, utse Riksdagens fullmäk
tige uti Riksbanken jemte suppleanter för dem; och befunnos, efter 
valförrättningarnes slut, hafva blifvit utsedde till

Ordförande:
Grefve Lewenhaupt, Carl Magnus Casimir, Kapten ..... med 48 röster.

Ofrige fullmäktige:
Herr Arnberg, Johan Wolter, Filosofie doktor.............  med 48 röster,

» Dufva, Alfred Wilhelm, vice Häradshöfding ......... „ 48
„ von Ehrenheim, Per Jacob, f. d. Statsråd ............. „ 48
» Lindroth, Carl Anders, Grosshandlare ................. „ 48

Friherre Fock, Alfred Henrik Edvard, Expeditions
sekreterare ...............................................:.............. 48

Herr Larsson, Liss Olof, i Westannor, Hemmansegare „ 48

Suppleanter:

Herr Ljungstedt, Erik Kristian, Departementschef.....  med 48 röster,
„ Rundbäck, Jöns, Ledamot af Riksdagens Andra

Kammare .................................... 48
„ Anderson, Frans Albert, Kammarråd .................. „ 47

sedan ordningen mellan de båda, som erhållit 48 röster, blifvit ge
nom lottning bestämd.

Sv. Lagerberg.
E. Key.

Andra Kammarens Prat. 1876. N:o 15.

C. Hammarhjélm. 
F. O. Hörnfddt,
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År 1876 den 3 Mars sammanträdde Kamrarnes valmän för att, 
jemlikt 71 och 73 §§ i Riksdagsordningen, utse Riksdagens fullmäktige 
uti Riksgäldskontoret jemte suppleanter för dem; och befunnos, efter 
valförrättningarnes slut, hafva blifvit utsedde till

Ordförande:

Friherre Akerhielm, Johan Gustaf Nils Samuel, Godsegare, med 48 röster.

Öfrige fullmäktige:

Herr Hierta, Carl Gustaf, Kapten...................................  med 48 röster,
,, Holmgren, Hjalmar, Professor ................................. „ 48 „
„ Hseggström, Gustaf, Ledamot af Riksdagens Andra

Kammare .................................................................... „ 48 „
„ Samzelius, Per, vice Häradshöfding ....................... „ 48 „
,, von Stockenström, Carl Reinhold Polhem, Bruksegare „ 48 „
„ Warburg, Samuel, Grosshandlare ........................... „ 48 „

Suppleanter:

Herr Östergren, August, Revisionssekreterare....:..........  med 47 röster,
„ Bergman, Johan August, Grosshandlare................. „ 47 „

Friherre von Schulzenheim, David Theodor, Godsegare „ 47 „
Sedan vid valet af suppleanter en valsedel blifvit förklarad ogiltig 

samt ordningen mellan de valde blifvit genom lottning bestämd.
Sv. Lagerberg. C. Hammarhjelm.

E. Key. P. O. Hörnfeldt.
Dessa protokoll lades till handlingarne; och skulle Riksdagens 

kanslideputerade om de sålunda försiggångna valen i vanlig ordning 
underrättas samt anmodas att låta uppsätta och till Kamrarne ingifva 
förslag såväl till förordnanden för de valde, som ock till de skrifvelser, 
hvarigenom dessa val komme att hos Kongl. Maj:t anmälas.

§ 3.

Upplästes och lades till handlingarne ett så lydande sjukbetyg:

Att ledamoten af Riksdagens Andra Kammare Herr C. A. Larsson 
är af sjukdom tills vidare förhindrad lemna sin bostad, varder härmed 
på afiagd embetsed intygadt,

Stockholm den 1 Mars 1876.
Carl Santesson.

Professor.
§ 4.

Föredrogos och hänvisades till Stats-Utskottet Kongl. Majas i 
Kammarens senaste sammanträde bordlagda proposition till Riksdagen:
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l:o) angående pensioneringen af arméns befäl med vederlikar; och
2:o) angående pensioneringen af flottans befäl och underbefäl med 

vederlikar samt af flottans och lotsverkets gemenskap.

§ 5-

Föredrogos, men blefvo för andra gången bordlagda: 
Stats-Utskottets utlåtande N:o 28; samt
Lag-Utskottets utlåtanden N:is 15 —17 och memorial N:is 18 

och 19.

§ ö-

Förekom till afgörande Stats-Utskottets utlåtande N:o 20, an
gående regleringen af utgifterna under riksstatens Sjette hufvud titel.

Punkten 1:

Bifölls.

Punkten 2. 

Mom. a) 

Bifölls.

I mom. b) var föreslaget:
att, på det Kongl. Maj:t måtte komma i tillfälle tilldela Kommers- jngjende 

kollegii ledamöter och dess med statsmedel aflönade embets- och dynldstiiiägg 
tjensteman, med undantag af advokatfiskalen, tillfällig löneförbättring för Kommers- 
under år 1877 till samma belopp som för innevarande år beviljats, kolle,Jli led£- 
Riksdagen måtte på extra stat för år 1877 anvisa 9,400 kronor; tjensteman

Beträffande detta förslag yttrade:

Herr Jöns Pehr sson: Herr Talman, mine Herrar! Ehuru det 
väl är fåfängt att yrka någon förändring i Utskottets förslag till regle
ring af utgifterna under hufvudtitlarne, kan jag dock icke afhålla mig 
från att yttra min mening i nu förevarande fråga.

Hvad beträffar det nu föredragna momentet angående dyrtids- 
tillägget åt Kommerskollegii embets- och tjenstemän, så får jag säga 
att om detta verk varit så mycket tal, att något hvar lärer hafva 
kommit till den erfarenheten, att åtminstone någon del af kollegiets 
göromål äro eller snart blifva öfverflyttade på andra håll. Vid sådant 
förhållande förefaller det mig ganska underligt, om man nu skulle 
bevilja hela det lönetillägg, som under dyrare tider tillkommit.

Jag skall yttra mig mycket kort och begär derföre endast få
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Angående framställa det yrkandet, att endast hälften af den utaf Stats-Utskottet 
dyi-tidstiliägg jjgj. föreslagna summan måtte beviljas. Antingen måste vi nemligen 

^/collegiiTeda- rec^au här börja med att söka åstadkomma nedsättningar i de af Ut- 
mster och skottet föreslagna anslagsbeloppen, eller ock kunde vi ju — om det 
tjensteman, eljest vore grundlagsenligt — föredraga och bifalla hela hufvudtiteln 

(Lorts.) en gång, i stället för att svara ja till hvarje särskild punkt. Det
sistnämnda sättet är visserligen, som sagdt, icke fullt grundlagsenligt 
eller öfverensstämmande med vanligt föredragningssätt; then är det 
på förhand bestämdt att allt som af regeringen föreslagits skall bi
fallas, så vet jag icke hvarföre vi skola behöfva tillvägagå på annat 
sätt. Det är verkligen med förvåning man ser, att åtminstone mot 
de fem hitintills af Utskottet behandlade hufvudtitlarne ingen enda 
kraftig reservation förekommit; det finnes endast en enda obetydlig sådan 
mot en jemförelsevis mindre vigtig punkt af denna hufvudtitel. Skall det 
fortgå på detta sätt, hela vägen igenom, synas vi verkligen här icke 
hafva något annat att göra, än att må väl och qvittera våra arfvoden 
o. s. v.

Emellertid, då väl ingen gerna kan påstå att här är fråga om 
en ny löneregieringsstat och de skäl, som tala mot förändring af en 
sådan stat, följaktligen icke vid detta moment kunna hafva något in
flytande, synes mig vara all anledning besluta en nedsättning i det 
för tillfällig löneförbättring nu föreslagna beloppet. Denna nedsätt
ning vill jag dock, som nämndt, föreslå måtte bestämmas endast till 
hälften af det af Utskottet tillstyrkta beloppet, emedan jag å andra 
sidan icke vill taga bort hela det förut medgifna dy r t i cl s tillägg e t. Förut 
har visserligen blifvit skarpt fördömdt ett förslag af mig om att be
räkna lönetilläggen procentvis, men då detta, ehuru visserligen föga 
konseqvent med Kammarens då fattade beslut, dock synes mig mycket 
väl kunna låta sig göra, vill jag således yrka att det i denna punkt 
föreslagna beloppet måtte nedsättas till hälften, likasom jag vid andra 
punkter, der sådant kan vara lämpligt, ämnar hemställa om nedsätt
ning med hälften af de af Utskottet tillstyrkta dyrtidstilläggen, eller 
deras bestämmande till 10 procent i stället för 20.

Jag anhåller om proposition å hvad jag nu yrkat och kommer 
att besvära Kammaren med votering om detta yrkande.

Vidare anfördes icke. Herr Talmannen gaf först proposition på 
bifall till Utskottets hemställan och derefter på Herr Jöns Pehrssons 
yrkande samt förklarade sig anse den förra af dessa propositioner 
vara med öfvervägande ja besvarad. Herr Jöns Pehrsson begärde 
emellertid votering, i följd hvaraf en så lydande omröstningspropo- 
sition nu uppsattes, justerades och anslogs:

Den, som bifaller hvad Stats-Utskottet hemstält i 2:dra punkten 
mom. b) af dess utlåtande N:o 20 röstar:

•la:
Den, det ej vill, röstar

Nej:
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Vinner Nej, har Kammaren, med afslag å Utskottets hemställan, 
beslutat att beloppet åt ifrågavarande löneförbättring bestämmes till 
4,700 kronor.

Omröstningen försiggick och utföll med 82 ja mot 79 nej; hvadan 
Kammaren bifallit Utskottets hemställan.

Mom. c)

Bifölls.

Funktema 3—6.

Blefvo jemväl bifallna.

Funkten 7.
Mom. a)
Bifölls.

I mom. h) hade Utskottet enligt derom af Kong!. Maj:t afgifvet 
förslag, hemstält:

att Riksdagen måtte på extra stat för år 1877 såsom tillfällig 
löneförbättring åt hvarje af de 24 förste landtmätarne i länen med 
20 procent bevilja tillsammans 8,640 kronor.

I anledning af denna hemställan anförde:

Herr Hjelm: De orsaker, som betingat dyrtidstilläggen, tror 
jag nu hafva i allmänhet upphört; dock vill jag för min del från 
denna allmänna regel göra undantag endast för de tjensteman, som 
bo i hufvudstaden. I allmänhet har man följt den grundsatsen, att 
löneförmånerna skola stå i jemnt förhållande till arbetet; men hvad 
förste landtmätarne vidkommer, tror jag icke, att så är förhållandet. 
Misstager jag mig icke, så består deras egentliga tjenståliggande en
dast deruti, att de två dagar i hvarje månad skola vara tillstädes på 
provinslandtmäterikontoret, men äfven för någon del af det arbete, 
de då verkställa der, ega de att uppbära lösen, och kunna ock under 
en del af denna tid arbeta i hvad som hörer till privat förtjenst. Den 
aflöning, de uppbära på ordinarie stat för denna ringa möda utgör 
1,800 kronor utom dyrtidstillägg, hvilket torde vara mer än nog för 
ett så ringa besvär; det är 75 kronor pr arbetsdag. Det känna vi alla 
hvar i sin ort, att ifrågavarande tjenstemän på den sålunda stora tid 
de äro fria från tjenståligganden icke blott hafva tid öfver till 
mångfaldiga förtjenster, utan äfven i verkligheten genom laga skiften, 
justeringar, kontrolleringar, kopior, syner m. m. förtjena många gånger 
hvad de hafva i lön, något som äfven stadgan icke förhindrar utan 
värt om tillstädjer. Under sådana omständigheter anser åtminstone

Angående 
dyrtidstillägg 

för förste 
landtmätarne..
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Angående 
dyrtidstillägg 

för förste 
landtmätarne. 

(Forts.)

jag för min del, att man utan betänklighet kan indraga det ifråga
varande dyrtidstiilägget, och anhåller derföre vördsamt om proposition 
å afslag å den här begärda förhöjningen med 20 procent å förste 
landtmätarnes löner.

Herr Johannes Larsson i Blekan: Äfven jag för min del kan 
icke gå in på något dyrtidstillägg åt förste landtmätarne, emedan det 
väl knappt finnes några andra statens tjenstemän som så mycket som 
desse kunna egna sin tid åt enskilda sysselsättningar och deraf skörda 
goda inkomster. För den tid, de använda i statens tjenst, anser jag dem 
desslikes mer än tillräckligt godtgjorda med den lön, som nu är åt 
dem anslagen.

Medan jag har ordet, ber jag att få göra denna Kammares ma
joritet några erinringar med anledning af den fråga, som nu är på 
tal. Ämnar verkligen majoriteten i denna Kammare oaflåtligen följa 
den väg i anslagsfrågor, som det ärade Stats-Utskottet anvisat, så är 
det min fullkomliga öfvertygelse, att denna majoritet med sakta, men 
säkra steg går sin upplösning till mötes. Utan tvifvel komma i sådant 
fall våra motståndare hädanefter som hittills, så väl mellan riks- 
dagarne som vid valtillfällena, i skarpa och väl färglagda ordalag 
framhålla resultatet af majoritetens politiska verksamhet; och helt 
säkert skola vi då få höra många anmärkningar sådana som denna: 
“här sen I resultatet af eder föresats att förnämligast bland edra 
jemnlikar välja edra representanter; de ega hvarken den insigt eller 
den erfarenhet, som erfordras för handhafvandet af landets allmänna 
angelägenheter, och derföre går det som det går. Hvad hafven I 
vunnit med edra landtmannapartister? Jo, ständigt ökade anslag!“ 
Ungefär så skall det komma att låta. Mot en dylik tydning af ma
joritetens inom denna Kammare politiska verksamhet ber jag dock att 
för min ringa del få nedlägga min protest, på samma gång jag ut
talar den önskan, att samma majoritet vid frågan om anslag, som icke 
äro nödvändiga eller öfverensstämma med en verklig hushållning, all
tid måtte uttala sin bestämda åsigt. Utgången kan naturligtvis ingen 
svara för, men man har då gjort hvad man förmått, och majoriteten 
skall då i alla händelser kunna bibehålla sig i landets allmänna för
troende. Ingen kan mera än jag önska, så väl allmänt som enskildt 
väl; men jag vill att så väl det förra som det senare skall hvila på 
grundvalen af verkliga rättsförhållanden, så att statens medel icke 
onödigt bortkastas.

Jag yrkar afslag å den föredragna punkten.

Herr Per Nilsson i Espö: Herr Talman! Då Riksdagen bevil
jade clessa dyrtidstillägg och endast för ett år i sender, låg naturligt
vis derunder begripet, att, när andra förhållanden inträffade, man så 
småningom borde söka indraga dem. Då det nu verkligen visat sig 
en icke så ringa tendens till fallande priser i många hänseenden, synes 
derföre också tiden vara inne att nu börja med denna indragning. Sär
deles ifråga om sådana tjenstemän, som hafva sina hufvudsakligaste 
inkomster af sådana enskilda förrättningar, som de i följd af sitt em-
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bete få i uppdrag att utföra. Då nu, såsom här blifvit framhållet, 
detta är förhållandet med de förste landtmätarne och i följd af in
träffade bättre tider något dyrtid stillägg åt dem ej vidare påkallas, 
torde detsamma ock med allt skäl kunna afslås. Ett motsatt beslut 
skulle gifva anledning till den förmodan, att man vill göra dessa dyr
tidstillägg beständiga; men hvartill då dessa tvister om dem hvarje 
år tjena, kan jag ej förstå; det vore då bättre att med ens göra dem 
till ständiga löneförhöjningar.

På grund af hvad jag nu anfört yrkar jag afslag å den före
dragna punkten.

Herr Au g. Pettersson: Vore förste landtmätarne så upptagne 
i statens tjenst för den lön do af honom åtnjuta, att de icke hade 
tillfälle att jemte densamma åtaga sig enskilda uppdrag, så skulle jag 
vara den förste att yrka bifall till det här begärda lönetillägget. Men 
så är, såsom vi veta, på långt när icke förhållandet, åtminstone icke 
efter hvad erfarenheten i det län, der mitt hem är beläget, utvisar. Förste 
landtmätaren der har genom duglighet och drift förvärfvat sig ett så 
allmänt och välförtjent förtroende, att han erhåller det ena lönande 
uppdraget efter det andra och alltid har fullt upp att göra. Så har 
han t. ex. verkstält det största och betydligaste laga skiftet i orten, 
och tvenne särskilda gånger vigtiga vägomläggningar; hvarförutan 
han utfört en mängd afvägningar för torrläggningar och dikningar af 
vattensjuk mark m. fl. dylika arbeten. Dessutom förestå i länet be
tydliga vägomläggningar, af hvilka han äfven torde kunna påräkna 
icke så ringa förtjenst. Allt detta inbringar honom icke obetydliga 
inkomster. Jag tror derföre verkligen icke att han mycket skulle 
sörja öfver, om det på honom belöpande lönetillskottet nu blefve bi
fallet eller ej; snarare skulle han, tror jag, se att detsamma användes 
till förbättring af de lägre aflönade tjenstemännens vilkor, t. ex. rese- 
postexpeditörernes, hvilka nu få resa natt och dag för den ringa 
lönen af 800 kronor.

Jag kommer således för min del att yrka afslag å Stats-Utskottets 
hemställan i nu föredragna punkt.

Herr Hörnfeldt: Hos de ledamöter af denna Kammare, som 
voro närvarande då detta dyrtidstillägg till förste landtmätarne första 
gången af Iiongl. Maj:t begärdes och af Riksdagen beviljades, ber jag 
i minnet få återföra hurusom beslutet härom fattades först efter 
gemensam omröstning af Kamrarne, sedan nemligen Första Kammaren 
bifallit, men Andra Kammaren deremot afslagit Kongl. Maj:ts fram
ställning i ämnet. Att yrkanden äfven nu här framkomma om 
afslag å Stats-Utskottets tillstyrkan finner jag derföre icke underligt. 
Från Stats-Utskottets synpunkt seclt, kunde man emellertid naturligt
vis icke göra någon framställning om afslag å en af Kongl. Maj:t be
gärd tillfällig löneförhöjning, som Riksdagen vid föregående tillfällen 
beviljat att utgå till det belopp, som då af regeringen begärdes och 
som var enahanda med det nu ifrågasatta. Stats-Utskottet hade så 
mycket mindre skäl till ett afstyrkande nu, som, enligt hvad man

Angående
dyrtidstillägg

för förste
landtmätarne•

(Forts.)
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Ang Fiende
dyrtidstillägg

för förste
landtmätarne.

(Forts.)

torde erinra sig, vid sistlidne riksdag ifrågavarande löneförhöjning 
beviljades utan all diskussion och utan att någon ens begärde att få 
till protokollet antecknad en motsatt mening.

Åtskilliga af de talare, hvilka uppträdt mot detta dyrtidstillägg, 
hafva såsom skäl härför framhållit den ringa sysselsättning i tjensten 
förste landtmätarne skulle hafva. Jag vill visst icke bestrida att sä 
är fallet, åtminstone så till vida, som jag tror deras .närvaro för det 
allmännas räkning på embetslokalen i residensstäderna icke erfordras 
mer än den första och sista söknedagen i hvarje månad, hvadan de 
således hafva god tid att egna sig åt enskilda, inbringande uppdrag; 
men att så är förhållandet kände Riksdagen mycket väl till redan då 
dyrtidstillägget första gången beviljades. De mindre göromålen torde 
derföre lika litet nu som förr böra åberopas såsom skäl för ett afslag, 
ehuruväl jag bekänner, att Riksdagen då mycket väl kunnat förklara 
sig af denna omständighet föranledd att neka det begärda dyrtidstillägget. 
Jag tror således, att om man icke kan framvisa andra omständigheter 
som skäl för afslag å ifrågavarande anslagsförhöjning, man åtminstone 
icke, såsom åtskilliga talare här gjort, bör kunna åberopa förste landt- 
mätarnes ringa sysselsättning såsom motiv härför* Sådant har ock 
varit Stats-Utskottets resonnement i frågan. Jag tillåter mig derföre 
yrka bifall till Utskottets hemställan i nu förevarande punkten.

Herr Anders Au g. Andersson: De framställningar om löne
förbättringar med 20 procent, hvilka hufvudsakligen upptaga denna 
Sjette hufvudtitel, kan jag för min del icke gilla, åtminstone icke i 
allo. Väl finnas många tjenster, för hvilka en dylik förhöjning af 
lönen verkligen är af behofvet påkallad; men andra åter skulle enligt min 
mening ganska väl kunna vara belåtna med hälften, slutligen andra med 
alldeles intet. Det kan vara en lätt sak att under gynnsamma tider, såsom 
t. ex. 1874 — efter en följd af flera goda skördeår — bevilja dylika 
löneförbättringar; men andra tider kunna komma, då det möjligen 
blir för landet ganska betungande att fullgöra de förbindelser, man 
sålunda på sätt och vis åtagit sig — jag kan knappast uttrycka mig 
annorlunda. Ty blir det så till sägandes ett prejudikat att dessa dyr
tidstillägg skola till oförändradt belopp utgå, så torde en nedprut
ning sedermera icke möta så ringa svårighet.

Hvad särskildt beträffar de nu ifrågavarande tjenstemännen, förste 
landtmätarne, är det för öfrigt väl bekant, att de just i följd af sin 
egenskap såsom sådana hafva tillräckligt stora inkomster för att kunna 
berga sig, äfven utan det dyrtidstillägg, som Stats-Utskottet tillstyrkt,

På nu anförda skäl kan jag således icke annat än, i likhet med 
flera föregående talare, yrka afslag å den föredragna punkten, och 
anhåller hos Herr Grefven och Talmannen om proposition på detta 
mitt yrkande.

Herr Hans Larsson i Flästa: Jag vill visst icke klandra Stats- 
Utskottet för dess hemställan i denna punkt, enär man väl knappt kan 
begära, att Utskottet skulle hafva föreslagit Riksdagen att fatta ett beslut, 
stridande mot det som redan för två år sedan i frågan fattades och
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äfven af förra årets Riksdag förnyades. Men den omständigheten är 
dock, enligt mitt förmenande, ingalunda något skäl för Riksdagen att 
äfven i år bevilja de här begärda dyrtidstillägg. Villigt erkänner 
jag, att sådana för de fiesta tjensteman varit både befogade och be- 
höfliga, men lika visst är också att tiden nu kan vara inne för Riks
dagen att gå litet varsammare till väga och se till att dyrtidstillägg 
beviljas endast åt de tjensteman, som deraf verkligen äro i behof, men 
icke åt andra. Jag tror att hvad den förevarande klassen af tjenste- 
män, nemligen förste landtmätarne, beträffar, Riksdagen har fullt skäl 
att afstå det äskade dyrtidstillägget och yrkar derföre afslag å Utskot
tets hemställan.

Herr Gustaf Jonsson: Om än statens tillgångar för närvarande 
ställa sig så att man i allmänhet icke kan finna skäligt att neka 
de dyrtidstillägg som nu begäras, så tror jag likväl att det finnes 
andra skäl som tala för en återgång i vissa delar. Ett sådant skal 
förefinnes här, ty dessa tjensteman hafva icke en sådan ställning att 
de nödvändigtvis äro i behof af ett lönetillägg så som fallet kan vara 
med många andra med mindre löner och stadig tjenstgöring. Jag 
tror att det är skäl till ändring i ifrågavarande hänseende just med 
sådana löner, hvilkas innehafvare icke af sin tjenst hafva tillräcklig 
sysselsättning — en princip som Riksdagen jemväl förut uttalat. Icke 
heller tror jag att iefnadskostnaderna kunna sägas vara desamma nu 
som de voro på den tid dyrtidstilläggen först beviljades och som då 
föranledde deras beviljande.

På dessa skäl anhåller jag om afslag å Utskottets hemställan.

Herr Axel Bergström: Lönen för förste landtmätarne, sådan 
den till ett belopp af 1800 kronor är på ordinarie stat bestämd, har 
naturligtvis blifvit satt till detta låga belopp just med afseende på de 
förtjenster desse landtmätare äro i tillfälle att förskaffa sig genom att 
förrätta landtmäterigöromål mot arfvode. Jag föreställer mig således, 
att, om det icke kan visas, att tillfälle till ökade biförtjenster vunnits, 
bör å den ursprungligen bestämda lönen tillkomma en förhöjning i 
likhet med den, som å andra löner beviljats. För min del är jag 
dock öfvertygad — och om statistiskt material vore för mig nu till
gängligt, tror jag mig kunna bevisa det — att tillfällen till enskilda 
förtjenster för desse landtmätare nu äro vida mindre än de voro, 
då lönen sattes till nyssnämnda belopp. Särskildt har jag mig bekant, 
att alla laga skiften i de skånska länen nu äro afslutade, så att de 
enda skiftesförrättningar, som der förekomma, numera utgöras af 
endast smärre hemmansklyfningar och jordafsöndringar. Vidare bör 
det framhållas, att desse landtmätare äro skyldige att åt kronan verk
ställa landtmäteriförrättningar mot ett lägre arfvode än det de vid 
enskilda förrättningar erhålla, eller mot endast § af det i landtmäte- 
ritaxan bestämda arfvodesbelopp; och derigenom att andre landtmäta- 
retjensterna blifvit indragna och de för dessa tjenster anslagna löner 
bestämda att användas till befrämjande af ekonomiska karteverket, har
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denna tunga att mot lägre arfvode verkställa skiftesförrättningar åt 
kronan i mycket högre mått än förr drabbat förste landtmätarne.

Det är visserligen sant, att enligt gällande instruktion behöfver 
förste landtmätaren icke vara tillstädes å embetsrummet oftare än 
första och sista söcknedagen i hvarje månad, men man misstager 
sig betydligt, om man tror att hans göromål inskränka sig endast 
härtill. Jag skall tillåta mig uppräkna en del af de göromål han 
dessutom har att uträtta. De upplysningar, jag nu går att i det hän
seendet lemna, äro meddelade 1874 af en fullt sakkunnig man. Han 
yttrade sig så: “Utom skyldigheten att hafva länets landtmäterikontor 
för besökande tillgängligt första och sista söcknedagen i hvarje månad, 
åligger det förste landtmätaren att väl vårda alla derstädes förvarade 
kartehandlingar; mottaga och besvara alla remisser från landtmäteri- 
styrelsen och Konungens Befallningshafvande m. fl. vederbörande; 
granska alla årsreclogörelser från landtmätarne i länet samt deraf göra 
föreskrifna sammandrag och årsberättelser, hvilket göromål ensamt 
upptager 2 å 3 månaders tid; äfvenledes granska alla från landtmä
tarne inkommande och redovisade kartehandlingar; utöfva tillsyn å 
landtmätarnes i länet tjenstemedlijelpare och elever; tillse att tjenste- 
handlingar från landtmätarne i behörig tid inkomma, jemte en mängd 
andra mindre bestyr." Härtill kommer, att förste landtmätaren har 
att, på grund af remiss från Konungens Befallningshafvande, yttra 
sig öfver de flesta jordafsöndringar, som förekomma i länet. Vidare 
kan jag tillägga, att det äfven åligger förste landtmätaren att upp
rätta fullständiga register öfver alla i hans kontor förvarade handlin
gar, hvilket arbete är ganska besvärligt.

Jag tror således att, om Kammaren vill se saken med billiga 
ögon, Kammaren bör komma till samma resultat som Stats-Utskottet. 
Så länge öfriga embete- och tjensteman tilldelas dyrtidstillägg, kan 
jag ej heller finna annat än rättvist och billigt att nu ifrågavarande 
tjensteman äfven må komma i åtnjutande af sådan löneförhöjning, 
hvarför jag instämmer i Herr Hörnfeldts yrkande om bifall till Ståts- 
Utskottets förslag.

Herr Danielsson: Herr Hörnfeldt började sitt anförande med 
att återföra i minnet hos dem bland oss, som varit med då dyrtids- 
tilläggen första gången af Riksdagen beviljades, att dessa dyrtidstillägg 
beviljats under samma förhållanden som nu. Jag vill med anledning 
deraf återföra i minnet såväl hos honom som Herrarne i öfrigt, att 
vi i denna Kammare då hyste en annan åsigt än den Stats-Utskottet 
nu tyckes hylla i denna fråga, samt att både Herr Hörnfeldt och samt
liga våra öfriga förtroendemän då för tiden i Stats-Utskottets utlåtanden 
ofta funnos antecknade såsom reservanter mot de af Utskottet till
styrkta dyrtidstilläggen, äfvensom att alla eller de flesta af dessa till
kommit först genom gemensam votering. Vid sådant förhållande före
ställer jag mig också att, om Stats-Utskottet hade haft samma goda vilja 
i år som förut, det af Herr Hörnfeldt åberopade skälet att dyrtidstilläggen 
tillkommit genom gemensam votering icke skulle för Stats-Utskottet 
hafva varit så synnerligt vigtig!:, att icke en afvikelse derifrån nu
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kunnat ske; ty säge hvad man vill — vill Stats-Utskottet följa den 
ena Kammarens åsigt i frågan, så kan det lika väl följa den andras. 
Det skälet väger således i min tanke icke synnerligt mycket; tvärtom 
det skulle särdeles gladt mig, om våra förtroendemän i Stats-Utskottet 
visat samma åsigt nu som förut. Jag tror i öfrigt det vara skäl att 
tänka på en återgång i fråga om dyrtidstilläggen, helst samma för
hållanden nu icke förefinnas som då de först tillkommo. Då anförde 
man de höga lefnadskostnader, som så plötsligen inträffat, och alla 
ropade, att dyrtidstillägg endast skulle beviljas för det året och att 
man sedan skulle återgå till de vanliga lönerna; men nu vill man icke 
höra talas derom, utan låtsas om ingenting och tillstyrker allt hvad 
som i detta hänseendet begäres. Jag beklagar detta förhållande och 
hoppas på en förändring i detta fall.

Hvad angår Herr Bergströms yttrande, att nu ifrågavarande tjenste
man äro skyldiga att verkställa åtskilliga landtmäteriförrättningar åt 
staten för lägre arfvode än åt enskilda, så tror jag att härmed icke 
kan vara så farligt, isynnerhet då vi veta att arfvodena i landtmäteri- 
taxan äro så högt tilltagna att, om någon vill hafva en sådan förrätt
ning verkstäld, han derför måste betala så mycket, att han mången 
gång nästan kan sägas få till hälften köpa sin jord om igen. Jag tror 
således att den af Herr Bergström anförda omständigheten icke kan 
inverka så mycket på saken.

Jag ill begagna detta tillfälle för att anmäla min missbelåtenhet 
med alla de punkter, som föreligga i detta betänkande rörande dyr
tidstilläggen. Jag både visserligen icke tänkt yttra denna min miss
belåtenhet, men, då det nu blifvit diskussion om frågan, har jag an
sett mig böra uttala mitt missnöje med Utskottets förslag i detta 
afseende.

Jag hade trott, att i år dyrtidstilläggen kunna nedsättas till 10 
procent af lönebeloppen, men hvad tjenar det till att tala härom, då 
man, som vi sett, på visst håll tyckes vara alldeles ense om att icke 
vilja höra talas om någon förändring i detta.hänseende.

Jag får emellertid instämma med dem, som yrkat afslag å det 
nu föreslagna dyrtidstillägget.

Herr Rydin: Med afseende på det ifrågasatta afsiaget å denna 
punkt kan jag icke annat än fästa uppmärksamheten på det obilliga 
uti att just här, för desse tjensteman, göra en nedsättning. Vi måste 
dock något taga i betraktande desse tjenstemäns nuvarande ställning. 
Det fans visserligen en tid då landtmäteribefattningarne voro mycket 
indrägtiga och i allmänhet gåfvo full sysselsättning åt dem som deråt 
egnade sig; men den tiden har betydligt förändrats, åtminstone har 
jag af den beröring jag haft med landtmätarne, funnit deras ställning 
i högsta grad nedslående. Förtjensterna hafva tagit af allt mer och 
mer, och allt färre och färre blifva också de skickliga personer som 
egna sig åt denna verksamhet. Herrarne torde äfven erinra sig att 
det icke var många år sedan Riksdagen just till följd af dessa för
hållanden beslöt indragning af andra landtmätaretjensterna. Den enda 
plats som nu står qvar, till hvilken landtmätarne kunna se upp för
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befordran, är således första landtmätarebefattningen. Nödvändigheten 
af en sådan tjenst har Herr Bergström visat. Jag vill derföre endast 
fästa uppmärksamheten derpå att, med den utveckling i materielt hän
seende vårt land gjort — man må tänka huru som helst — det 
alltid kommer att erfordras personer med fast engagement hos Konungens 
Befallningshafvande för kartläggning, jordvärdering och handläggning af 
andra ärenden som röra vår jordbruksstatistik. Jag vill tillika nämna 
att i Norge t. ex. finnas så beskaffade tjenster som äro mycket väl 
aflönade: en slags väginspektorer som svara mot våra förste landt
mätare.

Under sådana förhållanden frågas: är det skäligt att just desse 
tjensteman skola drabbas af den benägenhet till nedsättning af löner 
som hos denna Kammare tyckes förefinnas? Jag kan icke annat än 
finna sådant i högsta grad obilligt just till följd af deras långt ifrån 
afundsvärda ställning.

En talare har såsom skäl för sitt afstyrkande af den begärda 
löneförhöjningen åberopat den omständigheten att han känner en förste 
landtmätare som har ganska stora inkomster. Men det kan finnas 
och finnes också många andra, med hvilka ett motsatt förhållande 
eger rum.

En annan talare har såsom skäl för afslag åberopat, att det vore 
af vigt att majoriteten i Andra Kammaren eller, såsom denne talare 
yttrade sig, lancltmannapartiet gjorde nedsättningar i lönerna. För 
min del tror jag visserligen det vara hvarje representations pligt att 
vara så sparsam som möjligt med allmänna medel, men jag tror tillika 
att ju mera ett samhälle utvecklas, desto mera har clet behof af ut
gifter. Tager man våra statsutgifter i betraktande skall man också 
finna att de icke ökats till följd af ökade skatte)’, utan att detta helt 
naturligt endast betingats af det materiela välståndets ökade utveckling. 
Men denna utveckling har tvärtom orsakat att vi ständigt kunnat ned
sätta våra skatter, så att numera den enda skatt af någon större be
tydenhet, som icke blifvit nedsatt, är bränvinsskatten; alla andra hafva 
blifvit nedsatta.

Skulle man emellertid vilja slå in på den väg, som af en föregående 
ärad talare blifvit antydd, då han yttrade, att vi nu borde visa landet, 
att vi åtminstone någon gång kunde säga nej till hvad Kongl. Maj:t 
begärt, så frågas: äro just förste landtmätarne de embetsmål!, på 
hvilka man bör göra ett sådant kraftexperiment? För min del tror 
jag tvärtom, att, i betraktande af den särskilda embetsställning, som 
förste landtmätarne intaga, Kammaren i allmänhet komme att anses 
förfära obilligt och orättvist, om den med en dylik nedsättning vände 
sig just emot förste landtmätarne, möjligen torcle ju andra platser 
finnas, som kunde blifva föremål för åtgärder af detta slag.

Jag yrkar sålunda bifall till Utskottets hemställan uti mom. b af 
föreliggande punkt.

Herr Magnus Andersson: Jag får öppet bekänna, att jag är 
en ibland dem, hvilka anse ifrågavarande lönetillägg vara för till
fället alldeles obehöflig!. Hvad specielt min hemort angår, så har jag
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mig bekant, att förste landtmätaren der har i allmänhet ganska mycket 
arbete; och så förhåller det sig antagligen öfverallt der han tillvunnit 
sig folkets förtroende. Vi känna dessutom litet hvar, att landtmä- 
tarnes arfvoden för skiftesförrättningar blifvit — om jag minnes rätt, 
i fjor — ökade med 25 procent, en i och för sig ganska stor till
ökning. Att nu i år öka deras löner med ytterligare 20 procent, torde 
sålunda kanske vara väl mycket. Under den korta tid jag varit le
damot af Riksdagen har jag emellertid redan hört, att vid hvarje 
ifrågakommande tillfälle det varit omöjligt att vidtaga någon afprut
ning samt att hvarje ifrågasatt förhöjning nödvändigt måste utgå. 
Det skulle vid sådant förhållande visserligen vara roligt att kunna vänta 
ut den tid, då man skulle säga, att det ginge an att göra afkortningar 
på något af hvad som begärts; men jag tror vi i sådant fall skulle få 
vänta länge nog.

För min del kan jag således icke annat än yrka afslag å Ut
skottets hemställan uti förevarande moment af punkten 7.

Herr Johan Fred. Carlsson: Jag hade förestält mig, att dessa 
löneförbättringar, som under namn af dyrtidstillägg beviljats åt embets- 
och tjenstemännen, endast skulle hafva varit af sedda att utgöra en 
billig förbättring af embetsmännens lönevilkor under den tid lefnads- 
förnödenheterna vore dyra; och detta ansåg jag också för min del 
rättvist. Emellertid vill det nu nästan synas, som om de skulle antaga 
karakteren af ständiga anslag, oafseclt hurudana tiderna äro; och detta 
torde icke vara rättvist.

Hvad särskildt beträffar nu ifrågavarande tjensteman eller förste 
landtmätarne, så anser jag, i likhet med deii näst föregående och 
flere andra ärade talare, deras inkomster så tillräckliga", att något 
dyrtidstillägg för dem icke torde vara af nöden.

Och yrkar således afslag å Utskottets hemställan uti nu före
varande moment.

Grefve Sparre: Vid föregående tillfallen har den meningen fram
ställts, att de embets- och tjensteman, som hafva öfver 8,000 kronor 
i lön, icke borde få åtnjuta något dyrtidstillägg, men att de, som 
hafva mindre skulle erhålla en sådan med anledning af de dyra ti
derna. Men de tjensteman, om hvilka nu är fråga, hafva icke allenast 
icke 3,000 kronor i lön — de hafva icke ens 2,000 — utan endast 1,800 
kronor; och ändock vill man neka dem dyrtidstillägg. Hvarföre, frågar 
jag, har man just valt denna punkt för att framkomma med en dylik 
vägran, och icke någon annan, der ett sådant yrkande kunnat hafva 
någon rimlighet för sig. Är det icke hårdt att vägra dyrtidstillägg 
just åt de embetsman, som höra till de lägst aflönade.

En annan talare, eller två, har sagt, att de dyra tiderna nu äro 
förbi. Detta var för mig ett högst oväntadt påstående. Eller hafva väl 
Herrarne funnit, att någonting är billigare nu än förr? Äro lefnads- 
kostnaderna mindre? Äro priserna på våra förnödenhets varor, på hvad 
vi äta och dricka, mindre? Är priset på veden mindre? Äro hyrorna 
mindre? Eller hvad annat är det, som blifvit billigare? Jag kan i
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Angående sanning icke finna, att någon enda artikel i år är billigare än den 
dyrtidsullägg yar i fj0r. På hvad grund kan man då framkomma med det på- 
landtmätarne. ståendet, att de dyra tiderna äro förbi, och att något skäl numera 

(Forts.) icke förefinnes att bifalla, hvad man lemnade sitt bifall till i fjor?
Jag åtminstone kan .icke finna något annat skäl dertill, än det som 
representanten från Öland framhöll, eller att, då frågan om be
viljandet af dyrtidstillägg sistlidne riksdag var före, ej mindre våra 
förtroendemän i Stats-Utskottet än äfven denna Kammare satte sig 
deremot, och att vi derföre, utan afseende derpå att det föreslagna 
dyrtidstillägget vid den gemensamma voteringen beviljades, borde hålla 
i oss än en gång och taga skadan igen. En skön idé i sanning! 
Hvarje gång Kammaren i en anslagsfråga stannade i olika beslut med 
Medkammaren, men besegrades i den gemensamma voteringen, skulle 
man således tänka “bättre lycka nästa gång!11 och då söka ställa till 
en ny gemensam votering om samma sak. År väl detta värdigt en 
representation? Kan det vara lämpligt att man inom representationen 
hyser så ringa aktning för majoriteten? Det första man eger att fordra 
af en representantförsamling inom ett fritt samhälle är dock att 
de, som stanna i minoriteten, respektera majoritetens beslut. Har 
majoriteten t. ex. en gång beslutat att bevilja embets- och tjenste- 
männen dyrtidstillägg, anstår det således icke dem, som i det hän
seendet varit af en annan mening att, i hopp om bättre lycka nästa 
gång, oupphörligen söka upprifva det redan fattade beslutet. Jag 
hoppas också att denna Kammare aldrig skall gå in på ett sådant 
sätt att gå till väga. De skäl, på hvilka Riksdagen förlidet år be
viljade embets- och tjenstemännen i allmänhet dyrtidstillägg, gälla äfven 
i år, och jag måste hålla Stats-Utskottet räkning derför, att det insett 
detta och icke hållit på den mening, .som i fjor hyllades af såväl 
Stats-Utskottets som denna Kammares majoritet, beträffande embetsman 
med löner öfver ett visst belopp utan, inseende att förhållandena det bjuda 
och att det ej vore billigt att pruta på några hundra kronor, nu funnit 
detsamma böra beviljas. Utskottet har derigenom visat sig icke vara 
någon älskare af rätthafveri.

En annan ärad talare har redan påpekat, att förste landtmätarne 
hafva högst vigtiga och ansvarsfulla värf sig uppdragna. Såsom Her- 
rarne veta, hafva andre landtmätarebefattningarna blifvit indragna, 
till följd hvaraf de mindre lönande förrättningar, som skola göras för 
statens räkning, och som förr ålåge dessa landtmätare, numera tillkomma 
förste landtmätarne. Men förste landtmätarne hafva derjemte det 
vigtiga uppdraget att granska alla landtmätareräkningar, beträffande 
enskilda förrättningar, som inkomma till Konungens Befallningshaf
vande. För att detta vigtiga uppdrag må utföras med ali möjlig 
samvetsgrannhet, men äfven med erforderlig noggrannhet — ty, som 
ordspråket säger, den ena korpen hugger icke ut ögonen på den andra, 
med andra ord, det är alltid litet svårt för den ene embetsmannen 
att göra anmärkningar mot en embetsbroders räkenskaper — är det 
nödvändigt att dessa embetsman äro väl afiönade, så att man må 
kunna pretendera att till dessa tjenster alltid erhålla redbare, duglige 
och samvetsgranne män. Aldra minst tillkommer det oss jordbrukare,
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som i främsta rummet erfara vigten af dessa tjenster att pruta på 
några kronor, när det gäller löner, som äro så ringa som de ifråga
varande, och så ytterst litet inverka på statsutgifterna i deras helhet.

En talare sade, att skiftesförrättningarnes antal på senare tider 
ökats och derigenom äfven förste landimätarnes inkomster. Det är 
dock att märka, att det är den stora skilnaden mellan dylika förrätt
ningar förr och nu, att de förr voro verkligen lönande. Ty såsom 
Herrarne veta, de stora skiftena, som lemnade den största delen af 
inkomsterna, hafva i det närmaste upphört. De förrättningar, för 
hvilka landtmätarne numera anlitas, äro hufvudsakligen endast del
ningar af hemman, som förut undergått laga skifte. Inkomsterna för 
dessa förrättningar äro emellertid ytterst ringa. Hvad jag med säkerhet 
vet, är att åtminstone förste landtmätaren inom det län, jag tillhör, 
numera har högst små inkomster. Han är dock en duglig och redbar 
person, men de förrättningar, af hvilka han för statens räkning är 
upptagen, lemna honom föga tid öfrig att befatta sig med enskilda 
förrättningar, åtminstone icke så mycket, att han på inkomsten af 
dem kan lefva. Jag upprepar det derföre ännu en gång: på hvilka 
löner vilja Herrarne bevilja dyrtidstillägg, då I neken det för de allra 
minsta? Jag tror nemligen icke, att Herrarne skola finna många em
betsman med mindre löner än de nu ifrågavarande.

Chefen för Kongl. Civildepartementet Herr Statsrdået Thyselius: 
Den tillfälliga löneförbättring åt hvarje af de 24 förste landtmätarne 
i länen, hvarom Kongl. Maj:t vid denna riksdag gjort framställning, 
är icke högre än att nästföregående tvä års Riksdagar funnit billigheten 
deraf och beviljat densamma. Några omständigheter, som numera än 
förut gifva anledning dertill, att lednadskostnaderna skulle nedgå och 
löneförbättringen sålunda vara mindre af behofvet påkallad, hafva 
mig veterligen icke förekommit. Tvärtom hafva flera särskilda för
hållanden här anförts, af hvilka framgår nödvändigheten och billig
heten utaf ifrågavarande lönetilläggs fortsatta medgifvande. Det har 
redan af en föregående talare blifvit omförmäldt, hurusom förste landt
mätarne _ hafva till åliggande, bland annat, att tvenne dagar i hvarje 
månad inställa sig på provinsens landtmäterikontor. De hafva der
utöfver många andra vigtiga åligganden, hvilka taga bort eu stor del 
af deras arbetstid och lägga mäktiga hinder i vägen för dem att egna 
sig åt mera vidsträckta landtmäteriförrättningar, hvaraf de eljest kunde 
påräkna större och mera betydande inkomster. Dessutom har upp
märksamheten jemväl blifvit fästad derpå, att förste landtmätarne äro 
skyldige att verkställa åtskilliga förrättningar mot vida lägre ersättning, 
än taxan i allmänhet stadgar, och att deras åtgärder i sådant hän
seende numera än förr tagas i anspråk, derigenom, att andre landt- 
mätaretjensterna äro under indragning och att det redan inträffat att 
flera ibland dem icke blifvit återbesatte.

Landtmäteristaten är, såsom vi alla veta, synnerligen talrik; inom 
densamma finnas inga andra med löner försedda befattningar, än förste 
landtmätarnes, om man nemligen icke vill taga med i beräkningen 
landtmäterikontoret i hufvudstaden. För dessa många landtmätare,
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hviika måste tillbringa en stor del af sitt lif med och nedlägga huf- 
vudsakliga delen af sitt arbete pä sådana förrättningar, af hviika 
deras helsa tager afbräck under ofta svårt väder och i öfrigt ogyn- 
samma temperaturförhållanden, för dem, hviika oaflåtligen en längre 
tid sysselsatt sig med dylikt arbete, säger jag, böra finnas några al- 
lönade platser, hvithet på samma gång är till gagn för hela landt- 
mäteriväsendets utveckling och fortskridande.

Förste landtmätarne, då dertill utses de mest framstående inom 
corpsen, kunna och böra vara ledare och rådgifvare vid många före
kommande tillfällen för yngre tjenstekamrater, halva öfver dem eu 
viss tillsyn och således på lancltmäteriet, hvar inom sitt län, utöfva ett 
i hög grad fördelaktigt inflytande, och äfven från denna synpunkt 
betraktad! är visserligen det begärda lönetillägget behöflig!.

Men utom nu anförda skäl ber jag att få framlägga ännu ett. 
Genom gällande instruktion är det nemligen förste landtmätarne i 
länen ålagdt att hafva sin bostad i residensstaden eller i dess när
maste grannskap. Detta åliggande medför för dem många betydliga 
utgifter, hvarifrån de öfrige medlemmarne af denna stat äro befriade.

Vid betraktande af allt detta kau jag icke annat än fortfarande 
finna de skäl giltiga, hviika foranledt Kong], Maj:t att framlägga nu 
ifrågakomma proposition om dyrtidstillägg för iandtmäteristaten, och 
det gläder mig i sanning att Stats-Utskottet dertill lemnat sitt till
styrkande.

Herr C. 1. Bengtsson: Ehuru jag ämnar instämma med dem, 
SOU) yrka afslag på Utskottets framställning, vill jag dock alls icke in
stämma med de talare som klandrat Stats-Utskottets ledamöter, der
före att de deltagit i Utskottets beslut. Det är nemligen, efter min 
tanke, alldeles orimligt att begära att ledarnöterne al ett Utskott skola 
reservera sig mot allt möjligt som der förekommer — något som för 
öfrigt ofta skulle tjena till intet. Något hinder för dem att såsom leda
möter af Kammaren uttala sin från Utskottet afvikande åsigt i ett ämne 
förefinnes deremot ej; detta står ju dem lika fritt som hvarje annan 
af Kammarens ledamöter.

Jag yrkar, som sagdt, afslag å Utskottets hemställan.

Herr Helander: Då jag begärde ordet var det min afsigt att 
något korrigera bär lemnade uppgifter beträffande förste landtmätarnes 
tjensteåligganden. Sedan dess hafva emellertid några, talare redan 
meddelat det hufvudsaklig;' af hvad förste landtmätarne hafva att göra, 
så att jag kan inskränka mig till att nämna, att besvärligheten af 
förste landtmätarens tjenst är väsentligen beroende af det större eller 
mindre antalet af landtmätare inom länet. 1 följd deraf kan jag an
taga att jag för min lön såsom förste landtmätare har mindre att ut
rätta än flertalet dylika tjensteman. Då jag likväl kan beräkna att 
göromålen sammanlagda upptaga en tid af minst 2, understundom 4 
hela månader af året för mig, så anser jag det mycket sannolikt att 
i allmänhet denna tjenst fordrar ett hälft års oafbruten sysselsättning.

Hvad den ifrågavarande tillfälliga löneförbättringen vidkommer



b>r«d det vara uppenbart att denna för de ifrågavarande tjenstemännen 
j sjeifva verker är mindre än för andra, emedan sjelfva fasta lönen 
endast utgör en mindre del af lefnadskostnaden, hvilken senare, derest 
de så kunna, förste lancltmätarne, i hvad som fordras utöfver lönen, 
måste genom annat arbete sig förskaffa. Detta öfriga ersättes icke 
ai staten och erhålles således derå ej heller 20 procent förhöjning i 
dyrtidstillägg af statsmedel.

lön särskild omständighet torde för öfrigt här icke böra förbigås, 
den nemligen,. att förste landtmätaren måste mot nedsatt arfvode verk
ställa kronoförrättningar. Då förhållandet varit sådant, som för mig 
en längre tid, att jag haft mer än tillräckligt med göromål, har jag- 
måst afsåga mig arbete, som kunnat lemna full ersättning för att 
kunna verkställa krouoförrättningarne mot nedsatt arfvode. I sjelfva 
verket är löneinkomsten af staten derigenom ej obetydligt förminskad, 
och bär blifvit det ännu mera i en senare tid, efter det andre landt- 
mätaietjensterna blifvit indragna. Andre iandtmätarne hade nemligen 
enahanda skyldighet som den förste att verkställa kronoförrättningar 
mot nedsatt arfvode; vanligen delades dessa förrättningar till hälften 
pa dem hvardera. ^ Ku har, i de län der andre landtmätare ej mera 
finnes, såsom förhållandet är i det jag tillhör, förste landtmätaren, 
utan att, såsom jag tror, dertill hafva varit skyldig, fått öfvertaga alla 
kronoförrättningar inom länet, hvilket för mig vållat att jag näppeligen 
kan anse mig understundom hafva tillgodonjutit half lön. ‘ Vidare har 
jag i denna sak ej att tillägga, utom det att, i min ställning, jag na
turligtvis ej har något yrkande att framställa.

Herr Jöns Pehrsson: I)å det inom denna Kammare icke finnas 
flere än en förste landtmätare, hade jag trott att man icke borde vara 
så sträng mot dessa tjensteman. Jag skulle ej heller nu hafva begärt 
ordet, om icke Grefve Sparre uppträdt med det påståendet att tiderna 
icke nu blifvit sämre än de voro år 1874. Jo, min värde herr grefve, 
det hafva de utan tvifvel blifvit; jag skulle kunna uppgifva många 
fall. der vi så väl landtman som andra, nu få mycket mindre betaldt 
an för två är sedan. Fråga till exempel en klädesfabrikör eller en 
annan fabriksidkare, eller en landtbrukare derom; och jag tror att de 
allesammans skola säga motsatsen mot Grefve Sparre. Det är visst 
sant att. dei ännu kan vara dyrt på vissa platser, men nog lefver man 
nu i allmänhet billigare än för ett par år sedan. Man bör derföre 
icke. såsom Grefve Sparre, endast hugga i vädret, utan att hafva vidare 
gjort sig reda för hvad man säger. Jag tror också, att, om lian tän
ker litet nogare öfver förhållandena nu och för ett par tre år sedan, 
hvad lefnadskostnaderna angår, så skall han nog sjelf nödgas erkänna 
att de undergått någon förändring. Man lefver ju till och med i 
Stockholm billigare nu, än för några år sedan.

Hvad sjelfva saken beträffar, sä säger man visserligen att man 
borde bevilja dyrtidstillägg åt dessa tjensteman, emedan de endast hafva 
hafva 1,800 kronor i årlig lön. 1 det län jag tillhör finnes dock en 
förste landtmätare, som är min personlige vån, hvilken af sin tjenst 
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Angående endast är bunden så till vida som lian måste hålla kontoret öppet 
di/rtidstiliägg två ciagar j månaden; men han har dessutom en mängd andra upp- 
landtmätame. drag, och skall man hafva något från honom, så får man naturligtvis 

(Forts.) betala honom och det ganska högt ändå efter taxa. Och så förhåller 
det sig nog också med de öfrige förste landtmätarne.

Jag medgifver visserligen att det skulle se besynnerligt ut att nu 
i en eller annan punkt söka få bort dyrtidstilläggen, då det icke lycka
des vid den första voteringen i dag, men, då man vet att dyrtidstilläggen 
i sjelfva verket tillkommit genom tvånget af en gemensam votering, 
så tror jag icke att åtminstone denna Kammare har några skäl att 
nu gå från sin åsigt i frågan, ehuru man nog på förhand kan förstå, 
hvilken utgång en dylik votering kommer att få.

Utan att. såsom en viss föregående talare, jag skulle vilja klandra 
Stats-Utskottet, derföre att det frångått den åsigt i frågan, majoriteten 
af dess medlemmar från denna Kammare föregående riksdagar uttalat, 
torde det dock vara rätt och billigt, att hvar och en så godt han kan, 
ser till hvad han anser vara rätt och sant utan att man derför skall 
beskyllas för att begå någon orätt handling. Visserligen kan man in
vända, att summan, som är i fråga, är obetydlig; men principen är i 
alla händelser densamma, och den bör man icke släppa ur sigte.

Skulle det vara ett giltigt skäl att ingenting bör göras, derför 
att man förut under en annan hufvudtitel fattat ett annat beslut, då 
framgår deraf ånyo sanningen af min gamla sats, att vi vid riksdagen 
uträtta mycket litet och att vi icke hafva något hår att göra.

Herr Danielsson: Det var med anledning deraf att Herr Grefve 
Sparre blef ond på mig derföre att jag förorsakade honom eu orolig 
stund, som jag begärde ordet. Han satte i fråga huruvida det var 
Riksdagen värdigt att, då en gång ett dyrtidstillägg blifvit beviljadt åt 
en tjenstemannaklass, vid en annan riksdag borttaga detta tillägg. Jag 
för min del tror, att det ej allenast är Riksdagen värdigt, utan att 
Riksdagen är både berättigad och förpligtad att hvarje år noggrant efter 
sig företeende omständigheter pröfva, huruvida utgifterna äro af be- 
hofvet påkallade eller icke och att den ena Riksdagen i detta hän
seende ej är det minsta bunden af den andras beslut. Jag. vet san
nerligen eljest icke hvad vi skulle här att göra. Det kan visserligen 
förefalla Grefve Sparre ledsamt, om man skulle göra en sådan indrag
ning i afseende på en punkt, som i Grefve Spanes tanke derför är 
mindre lämplig, och det vore kanske derföre bäst att vänta till dess 
Grefve Sparre sjelf säger till, då han finner en dylik åtgärd lämplig 
— ty jag förmodar, att han icke skall underlåta att tillkännagifva 
när han hyser en sådan åsigt; — men skola vi vänta till dess detta 
sker, så torde vi verkligen, fruktar jag, komma att få vänta så ända 
till dess vi kunna undvara det lilla ordet “men“ i svenska språket.

Jag vidhåller mitt yrkande om afslag å Utskottets framställning.

Herr Jöns Rundbäck: Man har under diskussionen från flera 
håll gatt illa åt Stats-Utskottet, men jag får säga att det i min tanke 
icke är med full befogenhet, man gjort det. Jag ber att, för att visa
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detta, få återkalla i herrarnes minne hvad Stats-Utskottet i sitt ut
låtande rörande en annan redan föredragen och afgjord hufvudtitel 
yttrade om dyrtidstillägget, hvilket yttrande Andra Kammaren gillat, 
under uttryckande af samma önskan, som Stats-Utskottet framstält, 
nemligen att Kongl. Maj:t måtte till nästa riksdag inkomma med för
slag till nya stater för em hetsverken, hvarigenom de nu ifrågasatta 
dyrtidstiiläggen skulle kunna upphöra. Stats-Utskottet sade i fråga 
om dyrtidstiiläggen under Andra hufvudtiteln, för att på en gång 
gifva tillkänna sin åsigt i afseende på dyrtidstiiläggen, följande: “i af
seende å dyrtidstiiläggen har Utskottet dock velat erinra, att, då vid 
1874 års riksdag dylik löneförbättring förse beviljades, Riksdagen en
dast afsåg att lemna en del embets- och tjensteman ett helt och hållet 
tillfälligt understöd, intill dess vid en allmän reglering af embetsver- 
ken högre löner kunde varda dem beredda. Kongl. Maj:ts åtgärd att 
nu äfven för år 1877 äska dyrtidstillägg för de flesta embetsverken 
är således ej fullt öfverensstämmande med den uppfattning, som legat 
till grund för det första beviljandet af sådant tillägg. Dä emellertid 
Riksdagen nu fått emottaga förslag till förändrad organisation af en 
del embetsverk och, enligt hvad kändt är, löneregleriugskoiniténs ar
beten alltjemt fortgå, sä att regleringsförslag i afseende å öfriga em
betsverk kunna, i den mån de medhinnas, inom ej allt för lång tid 
förväntas, har Utskottet ansett sig icke böra nu ifrågasätta någon 
rubbning i de hittills beviljade dyrtidstiiläggen."

Detta är den allmänna åsigt, som hittills dikterat Utskottets hem
ställanden i frågan och troligen allt framgent under denna riksdag 
kommer att göra det; och denna åsigt är så vidt jag kan finna, fullt vigtig, i 
trots af de skäl, som en och annan föregående talare deremot framstält, 
samt har, som jag sagt, äfven vunnit Kammarens bifall. Men ändå vill man 
nu att Utskottet skulle hafva tillstyrkt dyrtidstiflagg åt den ena tjenste- 
mannaklassen, men icke åt den andra. Jag hemställer till herrarne, 
huruvida det skulle hafve varit möjligt eller ens rätt handladt af Ut
skottet att tillvägagå på sådant sätt. Hade inom Utskottet förelegat 
någon utredning deraf, huruvida behofvet af dyrtidstillägg för deri ena 
tjenstemannakiassen är mindre än för den andra eller tvärtom, då 
hade Utskottet varit både berättigadt och förpligtadt att för densamma 
tillstyrka ett undantag från regeln; men skulle Stats-Utskottet sjelf t 
hvarje gång pröfva alla tjenstemäns behof i detta hänseende, så skulle 
Riksdagen nödgas vara tillsammans i åratal eller åtminstone månad- 
tals. Den enda fullständiga utredning af förhållandena i detta hän
seende som kan ske, är derföre den, som af Kongl. Maj:t kan kramas 
i hans. proposition om statsverkets tillstånd och behof; endast denna 
proposition kan läggas till grund för Utskottets undersökningar i frå
gan. Då Utskottet emellertid — jag upprepar det — i afseende på 
dyrtidstiiläggen redan uttalat den åsigt, som Kammaren godkänt, att 
nemligen Utskottet förväntar sig det dyrtidstiiläggen icke skola åter
komma, så hemställer jag om det hade varit skäl för Utskottet, att 
för någon särskild tjenstemannaklass nu föreslå ett undantag från den 
allmänna förmån att erhålla dyrtidstillägg, som Utskottet åt tjenste
nit! nnen tillstyrkt.
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Hvad särskildt beträffar det nu ifrågavarande cl y r t i dsti 1 lag g e t, så 
ber jag få erinra, att detta utgör allenast 360 kronor för hvarje 
af de 24 förste landtmätarne, eller tillsammans blott 8,640 kronor. 
Om dessa landtmätare hafva mycket eller litet i tjensten att gorå, 
derom vill jag icke yttra mig, emedan jag icke tilltror mig derom 
kunna döma; men så mycket är säkert, att då förste landtmatareu är 
tvungen att för sin tjensts skull vara bosatt i residensstaden, så är 
det nu mera knappt möjligt för honom att erhålla bostad och föda 
åt sig och familj för det belopp, den lilla lönen utgör, eller i ,800 
kronor.

Jag för min del finner icke, att förste landtmätarne äro sä syn
nerligen väl afiönade — möjligt är att en och annan af dem har 
några biförtjenster, men andra åter sakna säkert sådana — och an
ser derföre bäst att nöjas med Stats-Utskottets utlåtande och således 
bifalla dess i föredragna punkten framlagda förslag.

Herr Torpadie: Såsom varande tjensteman uppträder jag ogerna i 
frågor af den beskaffenhet, som den nu föreliggande; men då jag nu gör det, 
ber jag att få förut skicka den erinran, att jag icke är någon statens tjen
steman och således ej heller på minsta sätt beröres af utgången af denna 
så mycket omtalade principfråga. Närmaste anledningen till mitt uppträ
dande är emellertid ett yttrande af en representant i min närhet, hvilken 
förklarade, att förste landtmätaren i hans hemort liade ganska många 
göromål. Jag vill visst icke bestrida, att så är, men ber att å min 
sida få påpeka, att i den trakt af landet, hvarest jag är bosatt, för
hållandet är helt annat. Under den långa tid nemligen, som förflutit 
sedan författningarne om skiftesverket i riket började tillämpas, hafva 
de flesta hemman hunnit undergå laga skifte, och de förrättningar, af 
livilka landtmätarne kunna göra sig någon nämnvärd inkomst, d. v. 
s. större sådana, äro numera temligen sällsynta. Följden häraf är 
naturligen den, att de icke afiönade landtmätarnes ekonomiska ställ
ning är ganska beklagansvärd. Jag medgifver villigt, att förhållandet 
ställer sig något bättre för förste landtmätarne, men ber att med af
seende på dem få särskildt accentuera ett yttrande, som herr Jöns 
Rundbäck nyss i förbigående fälde, nemligen att dessa tjensteman 
äro tvungna att för sin tjensts skull bosätta sig i residensstäderna, 
hvarest — man må för öfrig t hysa hvilken åsigt som helst angående 
lifsmedlens och öfriga lefnadsomkostnaders dyrhet —• åtminstone hyres- 
ersättningen måste obetingadt erkännas vara högt uppdrifven. Ett 
borttagande af detta ringa dyrtidstillägg, belöpande sig å 360 kronor, 
skulle derföre säkerligen ganska hardt drabba dessa med 1,800 kronor 
afiönade tjensteman. Jag kan slutligen ej underlåta att omnämna, det 
jag med stor förundran hört ett par föregående talare förklara, att 
många af dessa tjensteman, som genom duglighet förskaffat sig för
troende, hafva icke ringa inkomster af enskilda förrättningar, och att 
samme talare just deri funnit anledning att yrka afslag å Utskottets 
hemställan. För mig skulle denna omständighet snarare utgöra anled
ning att yrka bifall till samma förslag. Äfven i den ort, jag tillhör,
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tinnes eu redbar och duglig förste landtmätare, och icke är det väl 
hans fel att der är så litet att göra?

På dessa och förut andragna skäl yrkar jag för min del bifall 
till Utskottets förslag i nu föredragna punkten.

Angående 
dyrtidstillägg 
för förste 

landt mätarn e. 
(Forts.)

Herr Lytli: Äfven jag vill för min del förutskicka den upplysning 
att jag, ehuru embetsman, är alldeles oberörd af utgången af den 
principfråga, som nu afhandlas, eller huruvida dyrtidstillägg bör beviljas 
ifrågavarande tjensteman eller ej, och tror mig derföre vara berättigad 
att yttra några ord i ämnet. Jag ställer mig dervid på samma sida 
som den siste ärade talaren. Om vi hafva duglige landtmätare, skola 
vi icke, såsom åtskilliga resonnera, just derföre nedsätta deras löner, 
utan jag vill tvärtom att de skola bibehållas vid dem, hvilket de ock 
verkligen förtjena. Hvad deras göromål beträffar, veta vi nog, att 
dessa äro fullt tillräckliga för att motsvara afiöningen 1,800 kronor, 
ja, äfven om dyrtidstillägget tages med i beräkningen. Jag vill allt
så nämna, att i min hemort man allmänt hyser den åsigt, att förste 
landtmätarnes löner borde än mera höjas, för att de i sin ställning 
till andra måtte blifva fullt oberoende och sjelfständige. Såsom be
kant är, pågå nu på Gotland i mängd skiftesförrättningar och förste 
landtmätarne måste derföre åtaga sig många sådana och hafva derföre 
icke tid till annat. När dessa förrättningar sedan komma till bedö
mande vid egodelningsrätterna, blifva ofta hans åtgärder bedömda af 
honom underordnade tjensteman, hvilket icke kan vara, i vissa fall åt
minstone, gagneligt för bedömande af sjelfva saken. Önskligt vore, 
enligt min tanke att förste landtmätarne fingo mera göromål, än nu 
är fallet, för statens räkning, och i stället befriades från enskilda 
uppdrag.

Jag yrkar bifall till Stats-Utskottets förslag i föredragna punkten.

Grefve Sparre: Jag är skyldig min värde vän, represen
tanten från Sunnerbo, ett svar på hans fråga, om jag ej märkt, att 
inköpsprisen på varor i allmänhet numera fallit, och jag får i sådant 
hänseende meddela honom, att detta alldeles undgått min uppmärk
samhet. Jag vet visserligen icke, hvilka varor som egentligen afsät- 
tas från Sunnerbo och som af representanten derifrån nyss åsyftades; men 
menade han ved, vill jag omnämna, att en vedhandlande här om dagen er
bjöd mig 23 kronor famnen, och som jag icke är obillig, tror jag nä
stan, att jag tar det. Menade åter representanten hafre, så hafva vi 
sett af tidningarne att den gäller 1,5 för pundet; det är visserligen 
icke mycket, men nog bör väl jordbrukaren kunna reda sig dermed. 
Hvad rågen beträffar, står den i 17 å 18 kronor, och då synes det 
mig ock böra bära sig för jordbrukaren. Afsåg deremot talaren krea
tur, så vet jag att åtminstone kokreaturen aldrig varit så dyra som 
för närvarande, och kunde man i fjor få ett par dragare för 450 kro
nor, var det god affär. Hvad smör beträffar, har man väl aldrig förr 
hört omtalas så högt pris derpå, som nu för tiden. Samma är för
hållandet med kött och fläsk. Jag tycker derföre, att jordbrukaren i 
allmänhet icke har skäl att klaga, och tror att den näringen bär sig
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för närvarande ganska bra. Men för_dem, som skola köpa dessa va
ror, kan det vara betänkligt, om dessa 1,800 kronor räcka till, i syn
nerhet i betraktande deraf att hyrorna i en residensstad alltid falla 
sig något dyrare än annorstädes. Det kan visserligen finnas en och 
annan vara, i synnerhet af fabrikernas tillverkningar, som fallit något 
i pris, men detta kan väl icke i någon nämnvärd mån hafva förmin
skat den dyra tiden.

Den ärade representanten från Öland yttrade, att jag nyss blef 
ond; men vi resonnera ju här i all sämja, och som herrarne veta, 
är jag spak som ett lam. Han undrade när man skulle träffa på 
någon punkt i utlåtandet, i fråga om hvilken jag skulle vilja vara med 
om en nedsättning, och uttryckte sin förhoppning, att jag då skulle 
säga til!. Ja, detta skall jag göra, då jag finner en punkt, som jag 
anser lämplig för en nedsättning; men att jag icke kunnat finna den 
nu förevarande sådan, må han förlåta mig; jag gaf ju för denna min 
mening skäl.

Hvad som egentligen gör att jag intresserar mig för denna fråga, 
ber jag helt uppriktigt få nämna är det skäl jag i mitt förra anförande 
angaf, nemligen att förste landtmätaren har befattning med granskningen 
af alla landtmäteriförrättningar. Såsom landshöfding, och detta i ett tem- 
ligen stort län, känner jag mer än väl de anspråk, som i detta afse
ende ställas på förste landtmätarnes redbarhet, noggrannhet och sam
vetsgrannhet, och om vi önska, att denna befattning skall blifva rigtigt 
skött, skola vi icke knussla med 360 kronor. Tycka herrarne verk
ligen icke att förste landtmätarnes löner nu, då man jemför förhål
landena för 15 å 20 år sedan, då dessa löner bestämdes, kunna tåla 
vid en sådan tillökning som den nu föreslagna, då har jag orätt och 
då ger jag med mig.

Herr Key: En ledamot af Stats-Utskottet, Herr Hörnfeldt, har 
vid diskussionens början påpekat den omständigheten, att frågan om 
dyrtidstillägg i nu förevarande fäll vid 1874 års riksdag föll i Andra 
Kammaren och slutligen beviljades genom gemensam votering. Han 
erinrade vidare om att detta dyrtidstillägg i fjor deremot gick igenom 
utan någon diskussion äfven i denna Kammare. Vid sådant förhål
lande har ju Stats-Utskottet icke gerna kunnat göra annat än hvad 
det gjort, nemligen tillstyrka beviljandet af detta dyrtidstillägg. Emel
lertid har Utskottet i dag fått uppbära mycket klander; men dervid 
är då Stats-Utskottet vant; och det har fått lära sig att taga detta 
sitt öde temligen lugnt.

Oaktadt folk från alla sidor motionera sig med att klandra Ut
skottets åtgöranden, vill dock litet hvar helst hafva sina motioner dit 
hänvisade. Detta torde ådagalägga, att, om också Stats-Utskottet icke 
kan göra alla till lags, detsamma likväl söker att ställa kyrkan midt 
i byn, d. v. s. omfatta den mening, som visat sig hafva de billigaste 
grunderna för sig.

Jag har egentligen begärt ordet med anledning af ett yttrande af 
en talare här i mitt granskap. Han begagnade ett strängt tal, då 
lian förklarade sig missnöjd med alla punkter i Stats-Utskottets före-
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varande utlåtande, der något om dyrtidstillägg förekom och yttrade, 
att detta dyrtidstillägg, då det första gången beviljades, endast var af- 
sedt att gälla för ett år. Det kom likväl tillbaka i fjor, men då hade 
man icke något att invända, åtminstone kan jag icke erinra mig, att 
detta var förhållandet med den värde talaren sjelf.

Nu är frågan den, hafva dessa landtmätare mycket att göra ? Om 
så är, 'hvarföre då neka dem dyrtidstidstillägg t Hafva de åter litet eller 
intet att uträtta, hvarföre icke indraga dessa befattningar, och hvar
före icke framlägga motioner i denna syftning? Men vid det förhål
lande att dessa tjensteman finnas till, tyckes det vara något egendom
ligt att vilja sätta just dem utanför de öfriga, ehuru jag får bekänna 
att, efter min uppfattning de, likt flere andre tjensteman, kanske icke 
hafva, strängt taget, fullt tillräcklig sysselsättning.

En talare från Westergötland klandrade jemväl Stats-Utskottet 
och nämnde, att det sätt att tillvägagå, hvarpå Utskottet slagit in, 
skulle med säkra steg föranleda majoritetens och landtmannapartiets 
upplösning. Ja, linne herrar, om man gjorde sig skyldig till öfverdrift, 
kunde denna spådom möjligen komma att slå in; men man bör icke 
glömma, att moderation innebär makt; och om man, för att begagna 
en landtmannabild, för hardt skrufvar till muttrarne på vagnshjulen 
— och staten har ju liknats vid en vagn — så läser man vagnen och 
den kommer icke ur fläcken. Jag tror således att man med mode
ration kommer längst; vi hade bestämdt icke stätt der vi nu stå, icke 
hunnit dit vi i dag äro med våra stora frågor, om icke landtmanna- 
partiet städse ådagalagt moderation.

Herr Hfeggström: Det är endast med anledning af ett yttrande 
af den ärade representanten för Upsala, som jag begärt ordet. Den 
värde representanten framkom nemligen med den uppgiften, att våra 
skatter icke ökats under de senare åren. Då jag ännu icke hört nå
gon bemöta detta hans påstående, har jag begärt ordet för att göra 
det. Jag vill derföre i hans minne återkalla det verkliga förhållandet 
i detta hänseende, för hvilket ändamål jag ej torde behöfva gå längre 
tillbaka än till tiden före det nya representationssättets införande. Man 
skall deraf finna, att skatterna ökats och att statsinkomsterna under 
denna tid i betydlig grad stigit.

År 1867 höjde nemligen Riksdagen vissa tullsatser såsom å kaffe 
socker och sprit, hvilken förhöjning beräknades lemna ej mindre än 
1,290,000 R:dr R:mt i ökade inkomster. Då i följd häraf de extra or
dinarie inkomsterna för 1868 beräknades till 28 millioner—se Riks
dagens skrifvelse till Kongl. Maj:t 1867, N:o 82 — så upptagas samma 
inkomster för år 1876, enligt Riksdagens skrifvelse till Kongl. Maj:t 
1875 N:o 84, till icke mindre än 38,790,000 kronor, och således har 
under denna korta tid, dels genom höjda tullsatser dels genom ökad 
konsumtion, en förhöjning i dessa inkomster uppkommit med det be
tydliga beloppet af 10,790,000 kronor.

Herr Jöns Pehrsson; Ehuru Kammarens tid väl kunde upp
tagas med något nyttigare än att hålla räkning med Grefve Sparre
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kan jag dock icke underlåta att med anledning af hans senaste 
yttrande säga några ord.

Skulle det lyckas honom att genom sitt vackra snack inbilla både 
sig sjelf, denna Kammare och hela landet, att konjunkturerna i sin 
helhet äro lika blomstrande nu som år 1874, måste jag verkligen pa
sta, såsom jag eu gång förut gjort, att han är mäktig till allt möjligt. 
Men jag måste på samma gång erinra honom om, att emot honom 
förekomma vigtiga faktorer, nemligen stora trävara- och bankirfirmors 
fallissement^', för att icke omnämna andra omständigheter i enskilda 
tall. 1 Sunnerbo härad t. ex., der vi dock icke hafva nöjet att hafva 
någon jernväg, är detta oaktadt priset på ved f. in 25 procent lägre 
än 1874, och jag är öfvertygad om att derstädes finnas hundratals 
personer, som skulle vilja sälja äfven åtskilliga andra varor med samma 
prisnedsättning. Jag vill dock, såsom jag redan yttrat, ej hålla nå
gon vidräkning med Grefve Sparre. Men hvad jag med säkerhet kan 
påstå, är, att konjunkturerna nu äro olika emot hvad de voro för tvä 
är sedan.

Hvad slutligen beträffar den siste ärade talarens yttrande, sä in
stämmer jag fullkomligt med honom deruti, att vi icke skulle hafva 
befunnit oss på vår nuvarande ståndpunkt i afseende på statens ut
gifter, om icke landtmannapartiet ådagalagt moderation i fråga om 
besparingar i dessa utgifter; de hafva ty värr, oaktadt jag i min ringa 
mån försökt att, så godt jag kunnat, hålla emot, stigit till den grad, 
att motpartiet ingalunda har skäl att klandra oss för bristande mo
deration i detta hänseende.

Herr bly dm: För hvar och en, som hörde mitt anförande nyss, 
torde hvarje bemötande af Herr Hmggströins anmärkningar mot det
samma synas öfverflödigt. Jag bestred nemligen icke, att statens inkom
ster stigit, utan tvärtom nämnde jag att de stigit och att i förhållande 
till dem äfven utgifterna vuxit, men jag nämnde att skatterna icke 
ökats och anser mig såsom bevis härpå blott behöfva hänvisa till de 
senaste löränclringarne i tulltaxan, charta sigillata-förordningen, bevill- 
ningsförordningen, förändringarne i afseende på grundräntan samt kro- 
nobrefbäringsskyldighetens, upphörande m. m. Man skall deraf finna, 
att skatterna verkligen hafva minskats.

Herr Granlund: En föregående talare har sagt, att man nu 
borde börja med att tillämpa en ny princip genom att borttaga dyrtids- 
tilläggen; men skall så ske, så anser jag att man i detta afseende 
icke kunnat välja mera olämpliga offer för tillämpningen af denna 
princip, än nu ifrågavarande tjensteman. Här liar i denna Kammare 
lör några riksdagar sedan uttalats det erkännande, att svenska landmä- 
tericorpsen befunne sig i eu betryckt ställning, och det lärer väl icke vara 
obekant för hvar och en, att landtmätarnes göromål och i följd deraf 
äfven deras inkomster i betydlig grad minskats. Det bör ej heller 
vara förJierrarne obekant, att landtmätarne i allmänhet såsomkommissions- 
landtmätarne, icke åtnjuta någon lön, utan endast ersättning för hvarje 
särskild förrättning, äfvensom att, sedan andre lancltmätare-befattningarne 
indrogos, förste landtmätaresysslan är den enda inom corpsen, der verk-
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lig lön kommer landtmätaren till godo. Kunna kerrarne verkligen 
anse det vara lämpligt, att under sådana förhållanden vidtaga den åt
gärden att börja med indraga nu föreslagna dyrtidstillägg för desse 
tjensteman, och kunna vi väl tänka oss möjligheten af att på denna 
bana kunna erhålla tillräckligt antal skicklige tjensteman, om vi på 
dem vilja tillämpa yttersta sparsamhetsprincip, helst det redan nu får 
anses som ett undantag att unga män egna sig åt denna bana! Och 
likväl, mine herrar, kunna vi icke undvara denna landtmätarecorps. 
Hvad särskildt förste landtmätaren vidkommer, så är han i flera hän
seenden en rådgifvare i åtskilliga vigtiga angelägenheter för jordbrukaren 
rörande skiften m. m., och tror jag att det knappast finnes någon 
sådan, som begärt särskild ersättning, äfven om man besvärat honom 
med granskning af kartor och dokumenter m. m.

Da jag sålunda uttalat, att desse tjensteman» lönevilkor äro de 
som minst lämpa sig för inbesparingar, vågar jag tillika yrka bifall 
till Stats-Utskottets hemställan i nu förevarande punkt,

Herr Key: Blott ett par ord med anledning af Herr Jöns 
Pehrssons yttrande till mig i fråga om statsutgifterna! Jag ber att 
tå hemställa till den ärade talaren, huruvida han tror att, i fall vi icke 
visat moderation, frågan om dyrtidstillägget t. ex. eljest kunnat blifva 
ordnad på sätt som skett, och att vilkoren vid löneregleringarnes 
genomförande blifvit desamma som nu; jag frågar honom om han verk
ligen kan tro att, om vi hållit alltför orimligt ensidigt på att säga 
nej till hvarje begärdt anslag, vi då icke skulle hafva förlorat långt 
flera gemensamma voteringar än hittills varit förhållandet? Jag för 
min del är öfvertygad derom.

Beträffande nu förevarande punkt vill jag deremot erkänna, att 
man kan bifalla eller afslå densamma utan stor våda hvarken i ena 
eller andra fallet.

Men — jag upprepar det — hade Herr Jöns Pehrsson fått råda 
under föregående riksdagar och hade vi följt honom uti allt hans au- 
slagsvägrande, då, säger jag, skulle följden endast hafva blifvit den, 
att vi förlorat långt flera gemensamma voteringar än som skett, och 
att vår budget således nu stält sig vida högre än den för närvarande 
gör. Det är minsann tillräckligt som det är.

Herr Jöns Pehrsson: Jag skall icke besvära Kammaren länge, 
ty jag begärde ordet blott för att meddela, att jag instämmer full
komligt med herr Key deri, att med hans moderation har vunnits ökade 
utgifter och komma att vinnas än flera och den vinst han talar om 
ännu icke blifvit synlig i annat än ökade fordringar; men på samma 
gång beklagar jag att Herr Key icke i allo följt mina åsigter i detta 
afseende. Tv skulle man noga räkna hvad vi verkligen vunnit genom 
vår efterlåtenhet, så visar sig följden af densamma i den nuvarande 
statsverkspropositionen, och en statistik öfver gemensamma voteringar 
visar att vi vunnit små summor men förlorat de stora, och jag tror det 
hade varit lika bra om de små gått samma väg; dä först torde landet 
ej låtit kugga sig af fagra löften från landtmannasidan om besparingar,
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som synes vara eu torn fras från de ledandes sida i samma parti dit 
Herr Key vill räkna sig.

Sedan öfverläggningen förklarats slutad, gaf Herr Talmannen; en
ligt de meningar som derunder förekommit, propositioner så väl på bi
fall som afslag; och fann Herr Talmannen svaren hafva utfallit med 
öfvervägande ja för den förra meningen. Votering begärdes samt före
togs enligt en nu uppsatt och af Kammaren godkänd voteringspropo
sition af följande lydelse:

Den, som bifaller hvad Stats-Utskottet hemstält i 7:de punkten, 
mom. b. af dess utlåtande N:o 20,

röstar Ja;

Den det ej vill
röstar Nej;

Vinner nej, är Utskottets hemställan af Kammaren afslagen.

Vid röstsedlarnes sammanräkning befans, att 95 ledamöter röstat 
ja mot 82, som röstat nej; varande alltså Utskottets hemställan bi
fallen.

Punkterna 8 — 11.

Biföllos.

Punkten 12.

Utskottet hade, i anledning af derom af Kongl. Maj:t gjord fram
ställning, i denna punkt hemstält:

Att, såsom tillfällig löneförhöjning för 117 kronofogdar och 1 
expeditions-kronofogde, måtte beviljas ett extra anslag för år 1877 åt 
20 procent å sammanräknade beloppet af bemälde tjenstemäns kon
tanta löner och forseilönsersättningar med 53,326 kronor 60 öre.

Herr Ola Bosson Olsson: Ehuru jag icke reserverat mig mot 
Utskottets förslag, har jag likväl icke vid denna frågas behandling i 
Utskottet varit af samma mening som dettas öfriga medlemmar, utan 
gjorde hvad jag kunde för att Utskottet skulle komma till ett annat 
slut än det gjort. För min del kan jag nemligen icke finna, att 
kronofogdarne kunna vara i behof af dyrtidstillägg eller löneförhöjning. 
Som vi alla veta, bo kronofogdarne på landet, hvarest hushyrorna 
äfvensom lefnadsförnödenheterna i allmänhet äro billiga i jemförelse 
med hvad förhållandet är i städerna, och hvad som vid den senast 
diskuterade punkten anmärktes derom, att förste landtmätarne vore 
nödsakade bo i residensstäderna och att till följd deraf lefnadskost- 
naden för dem voro ganska dyra, kan således icke här ega någon be-
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tydelse. Kronofogdarne hafva äfven blott föga att göra, då läns- Angående
männen uträtta nästan alla deras hufvudsakligaste åligganden, så att fhJrt';dstiiiägg 
för kronofogdarne icke återstår stort annat än bestyret med den del 
af kronouppbörden, som erlägges vid de af dem utsatta ordinarie (Forts.)
.uppbördsstämmorna. Alla resterande kronoskatter uppbäras af läns
männen eller fjerdingsmännen. Dessutom hafva kronofogdarne i all
mänhet icke så små extra inkomster, enär de ofta äro i tillfälle att 
jemte sin tjenst uträtta enskilda uppdrag, såsom bouppteckningars 
uppgörande, hållande af auktioner, med mera dylikt.

Som sagdt kan jag derför icke för min del biträda Utskottets 
förslag, att kronofogdarne skola hafva dyrtidstillägg till den storlek 
Utskottet tillstyrkt. Min enskilda tro är för öfrigt den, att dessa
kronofogdetjenster förr eller senare skola såsom öfverflödiga försvinna, 
ehuru jag väl vet att den komité, som utarbetat förslag i afseende på 
landstatens tjensteman, velat välsigna oss med ett mycket större an
tal kronofogdar än vi nu hafva. Jag hoppas likväl att detta förslag, 
då det kommer till Riksdagen, icke skall blifva antaget. Ja! jag icke 
allenast hoppas detta, utan tror den tid icke vara långt aflägsen, då 
äfven nu befintliga kronofogdetjenster skola såsom öfverflödiga indragas.
Emellertid vill jag nu yrka nedsättning till hälften af det belopp, Ut
skottet såsom tillfällig löneförhöjning åt kronofogdarne velat anslå, 
eller att lönetillägg endast må beviljas med 10 procent å sammanräknade 
beloppet af deras kontanta löner och forsellönsersättningar, hvadan 
den af mig i detta hänseende föreslagna summan skulle blifva 2(3.663 
kronor 50 öre i stället för den dubbelt så stora summa. Utskottet 
tillstyrkt.

Herr Jöns Pehrsson: Då den nästförgående talaren framstält 
det yrkande, jag eljest ämnat göra, afstår jag från ordet och instäm
mer uti samma yrkande.

Herr Jonas Peter Nilsson: Herr Talman! Mina Herrari 
Otvifvelaktigt måste det sägas vara, att, sedan detta dyrtidstillägg 1874 
beviljades, förhållandena gestaltat sig olika så väl i anseende till lefnads- 
kostnaderna som mycket annat. ' Då, enligt hvad vi veta, konofogdarne 
i allmänhet äro bosatte å landet, ega de också ingen känning af de 
i städerna rådande dyra hyrorna Hvad åter deras tjenstebefattningar 
vidkommer, är det, åtminstone efter hvad mig är bekant, icke något 
af dithörande åligganden, derför de icke erhålla särskild ersättning, 
mera än förrättandet af kronouppbörden. Deras öfriga tjensteåligganden 
uträttas vanligen af länsmännen; och då nu desse, genom Kammarens 
bifall till nästföregående punkt uti Utskottets utlåtande, blifvit till
försäkrade en löneförhöjning af 20 procent af lönen, finner jag för
slaget att tilldela jemväl kronofogdarne en lika stor löneförhöjning 
obehöflig!. För min del kan jag alltså icke biträda förslaget, då jag 
både är förvissad om, att kronofogdarne reda sig godt äfven utan 
dyrtidstillägg, och jag, för öfrigt, i likhet med Herr Ola Bosson Olsson, 
hoppas den dag icke vara långt aflägsen, clå samtliga kronofogde- 
tjensterna indragas — något som jag tror skulle med glädje helsas af
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landsbygdens befolkning. Jag ber således få instämma med Herr 
Ola Bosson i det af honom framstälda yrkande.

Herr Hörnfeldt: Det torde få medgifvas, att alla de skäl, som 
af den förste talaren omnämndes såsom, efter hans förmenande, giltiga 
för en nedsättning af ifrågavarande anslag till dyrtidstillägg åt krono- 
fogdarne, under i öfrigt lika omständigheter, icke kunna för det när
varande väga mera än de gjorde vid det tillfälle, då Kong!. Maj:t be
gärde det ifrågasatta lönetillägget; och några förändrade förhållanden i 
detta afseende hafva hvarken lian eller den talare, som efter honom 
haft ordet, kunnat uppgifva. Dessutom tror jag, att man äfven bör
taga någon hänsyn till den omständigheten, att, såsom vi alla veta,
en komité för kort tid sedan haft under ompröfning frågan om eu om
reglering af landstatstjenstemännens löner; och då vi således antag
ligen hafva att snart förvänta ett förslag i sådan syftning, torde det
vara att gä alltför hastigt till väga att nu vilja indraga lönetillägget
för kronofogdarne. Sä mycket mera, som vi möjligen redan nästa riksdag 
kunna vänta eu framställning från regeringen om förändrade löner- 
för desse tjensteman. 1 öfrigt synes åtminstone denna Kammare i de 
liesta fall vid så val beviljande af dyrtidstillägg som bestämmande åt 
löner åt statstjenarne i allmänhet hafva tagit särskild hänsyn till den 
omständigheten, huruvida de ifrågavarande tjenstemäuneu varit upp
bördsman eller icke; och då nu kronofogdarne äro uppbördsman, bör 
man icke vid bestämmandet af deras löneinkomster gå till väga med 
alltför stor njugghet, då det i sådant fall lätt kunde hända, att hvad 
staten i ett fall besparade, förlorades i ett annat.

Dessa skäl hafva bestämt Utskottet att icke hemställa om någon 
ändring i hvad Kongl. Maj:t begärt såsom dyrtidstillägg åt krono
fogdarne; och under sådana förhållande!) tillåter jag mig yrka bifall 
till hvad Utskottet i förevarande punkt föreslagit.

Herr Nils Pettersson: Med anledning af den siste talarens 
yttrande, att de skäl, som här under öfverläggningen framhållits för 
afslag å förevarande punkt eller åtminstone nedsättning af der till
styrkta extra anslag, icke skulle för närvarande vara mera tillämp
liga än de voro den tid, då dyrtidstillägg åt kronofogdarne första 
gången beviljades, vill jag söka att anföra ett ytterligare skäl, som 
han möjligtvis förbisett, men som, efter hvad jag tror, kan vara 
“tillämpligt11 för ett beslut i antydd syftning. Ser man sålunda något 
litet på, huru förhållandena antagligen komma att gestalta sig under 
nästkommade år 1877, hvars stat nu regleras, så tror jag, att krono- 
fogdarnes löneinkomster under samma år icke blifva mindre än de nu 
äro, äfven om dyrtidstillägget nu icke beviljas, ty de komma nog att 
skaffa sig sådant tillägg på annat sätt. De fallissementer, som, att 
döma af nuvarande penniugeställningen, komma att inträffa, skola nog 
för dem medföra god förtjenst. Det vore visserligen godt, om jag- 
häri icke vore sannspådd; men i allt fall tror jag, att desse tjenste
man kunna bereda sig så stora förtjenster, att de böra kunna reda 
sig utan det föreslagna dyrtidstillägget. Med fäst afseende härpå
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anser jag således, att man på ifrågavarande belopp lugnt kan göra en 
nedsättning af minst 10 procent; och ehuru jag först hade tänkt be
gära proposition på rent afslag å Utskottets hemställan, vill jag lik
väl, då föregående talare inskränkt sig till att yrka 10 procent ned
sättning. förena mig om detta yrkande.

Herr Hans Larsson i Flästa: lust här vid denna punkt 
ämnar jag yrka afslag å Utskottets hemställan; och jag tror, att 
Kammaren med all befogenhet kan afslå det här föreslagna löne
tillägget på de grunder, siste talaren anfört, med hvilken jag i denna 
fråga i allo instämmer.

Medan jag har ordet vill jag, med anledning af Grefve Sparres 
yttrande vid behandlingen af en annan punkt i betänkandet, nämna, 
att iag icke hyser den åsigten, att det är lönens större eller mindre 
belopp, som uteslutande bör bestämma, huruvida en tjensteman skall 
hafva dyrtidstillägg eller icke, eller att hvarje tjensteman, som har 
3—4,000 kronors lön, under inga vilkor bör tillerkännas ett sådant 
lönetillägg, utan fäster jag mig deremot hufvudsakligast vid den om
ständigheten, huruvida den ifrågavarande tjenstemannen kan jemte 
sin å stat bestämda lön bereda sig inkomster af tjensten på annat 
sätt. Detta tror jag vara förhållandet med kronofogdarne, hvadan 
beviljande af dyrtidstillägg till dem till hvad belopp som helst måste 
vara bortkastade penningar, hvilka torde kunna långt nyttigare an
vändas på andra håll. På grund häraf yrkar jag, att Utskottets 
hemställan i denna punkt måtte helt och hållet af Kammaren afslås.

Häruti instämde Herr Lind.

Chefen för Kongl. Civil-departementet, Herr Statsrådet Thyse- 
lius: Det är med denna punkt samma förhållande som med den 
nyligen afhandlade frågan angående tillfälligt lönetillägg åt förste 
landtmätarne. Kongl. Maj:t har i sin proposition icke begärt mera 
än hvad Riksdagen förut i likartade fall funnit skäl att bifalla, och 
någon särskild anledning till minskning i behofvet af ifrågavarande 
dyrtidstillägg förmår åtminstone jag för min del icke inse. Deremot 
visa sig å andra sidan flera tecken, som synas göra detta lönetillägg 
allt mera af behofvet påkalladt. Enligt nu gällande stadgar fordras 
för kompetens till kronofogde-beställningar, att sökanden skall 
hafva aflagt juridisk examen. Det är sant, att ett undantag eger 
rum för dem, hvilka undergått den numera afskaffäde examen för 
inträde i räkenskapsverken; men antalet af dem, till förmån för hvilka 
undantaget gäller, blifver med hvarje år allt mindre. En juridiskt 
bildad person lärer svårligen finna med sin fördel förenligt att utan 
den förhöjning af iönevilkor, som för närvarande af statsmedel utgår, 
söka en kronofogdetjenst, allraminst som dessa tjenster numera icke 
genom fullmakt, utan blott på förordnande, tillsättas.

Särskildt ber jag att få fästa Kammarens uppmärksamhet derå, 
att kronofogdarne hvar i sitt distrikt hafva sig uppdragen högsta

Angående 
dyrtidstillägg 
för krono

fogdar. 
(Forts )



N:o 15.

Angående
dyrtidstillågg
för krono-

foqdar.
(Forts.)

uppsigten öfver hvad till allmän ordning och sedlighet hörer. Till 
biträde i detta bestyr hafva de visserligen att tillgå länsmännen; 
men härvid förekommer, att en allmän klagan föres från länsstyrel
sernas sida deröfver, att de lönevilkor, som äro bestämda för läns
männen, äro så knappt tilltagna, att det näppeligen är möjligt att 
få iämpliga personer till bestridande af dessa befattningar. Häraf 
blir naturligtvis en följd, att de personer, som förordnas att sköta 
dessa platser, äro dertill mindre väl qvalificerade än förut varit för
hållandet, samt att följaktligen kronofogdarnes tid och krafter tagas 
allt mer i anspråk. Från skilda delar af landet höres klagan öfver 
de oordningar, som störa lugnet i bygderna, och man fordrar allt 
mer enstämmigt, att detta oskick bör stäfjas. För min del tror jag 
icke, att detta mål i någon mån skulle befrämjas genom afslag å nu 
ifrågastäkla löneförhöjning för kronofogdarne.

Herr Jöns Rundbäck: Jag delar den förste talarens åsigt 
derutinnan, att äfven jag antager, att vid en blifvande omreglering af 
landsstaten kronofogdetjensterna i främsta rummet böra indragas; 
men om jag än tror detta och är öfvertygad att så bör ske, så 
följer ingalunda deraf, att de som nu innehafva dessa tjenstebefatt- 
niugar skola blifva lidande derföre att samma tjenster möjligen om 
några år härefter kunna komma att indragas. Det bör ej förbises, 
att det hos oss knappast tinnes några embetsman, som äro så illa 
lottade som landsstatens. Regleringen af deras löner har allt sedan 
år 1823 stått på dagordningen utan att hittills hafva hunnit ordnas, 
och deröfver hafva klagat, icke minst landsstatstjenstemännen sjelfva. 
Det förslag till omreglering af landsstaten, som nyligen blifvit upp- 
gjordt af sakkunnige män, såsom det heter, har af andra sakkunnige 
män, som stått utanför frågans behandling, icke blifvit gilladt; och 
för min del tror jag ock, att detta förslag icke kommer att vinna 
Riksdagens bifall. Skulle så komma att inträffa, så stå vi der igen, 
snart sagdt redlösa. I öfrigt får jag erinra derom, att man på senare 
tiden betydligt stegrat fordringarne i afseende å kompetens till dessa 
kronofogdetjenster. Jag tror att man redan haft känning deraf i det 
minskade antalet sökande till dessa platser, och hädanefter torde det 
blifva ganska svårt att till dessa sysslor erhålla fullt lämpliga perso
ner. Ty då, såsom vi veta, kronofogdetjensterna nu tillsättas endast 
på förordnande, och enär det är föga utsigt att inom kort få dessa 
tjenstemäns aflöningsstat definitivt reglerad, är det helt naturligt, att 
endast få personer vilja gifva sig in på denna bana. Inom det län 
jag tillhör har jag mig åtminstone bekant, att vederbörande klagat 
öfver svårigheten att kunna anskaffa tillräckligt antal lämpliga per
soner till dessa platser, ty af kameralister, bland hvilka utnämningar 
till dessa sysslor förr som oftast skedde, finnas numera knappast 
några qvar, och de unge män, som ailagt hofrättsexamen, eftersträfva 
endast sällan en kronorögdetjenst. Om man nu afslår det föreslagna 
dyrtidstillägget, lärer ett sådant beslut antagligen komma att väcka 
stor förtrytelse bland den klass af tjensteman, som deraf kommer
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Herr Ivar Månsson: Det är synnerligast af två skäl, som 
jag ber att få instämma i den förste talarens yrkande. Det första 
skälet är, att dessa kronofogdar, om hvilka nu är fråga, i allmänhet 
skicka sina göromål från sig på andra personer och på detta sätt 
bereda sig tillfälle att sysselsätta sig med en mängd andra saker, 
deraf de göra sig stora förtjenster. De öfverflytta nemligen de göro
mål, som tillhöra deras tjenst, dels på länsmännen, dels på kommu
nen och Ijerdingsmännen in. fl.

Af chefen för Civildepartementet har nyss blifvit yttradt, att det 
numera är svårt att få lämpliga personer att åtaga sig länsmans- 
befattningar. Detta är, enligt mitt förmenande, utan tvifvel sant, 
men jag tror, att anledningen härtill förnämligast ligger deruti, att 
länsmännen äro så öfverhopade af göromål från kronofogdarne, att 
de hafva svårt att ordentligen medhinna och uppfylla allt, som varder 
dem påskickadt, hvartill kommer, att deras aflöning är allt för ringa 
och ej står i någon rimlig proportion till mängden af de bestyr, dem 
ålägges att förrätta.

Det andra skälet, hvarför jag instämmer med den förste talaren, 
är, att jag på detta sätt velat uttala min protest mot det förslag 
angående reglering af landsstatstjenstemännens löneförmåner, som af 
särskild! för detta ändamål tillsatte komiterade blifvit utarbetadt. 
Skulle nemligen detta förslag vinna Riksdagens bifall, så komme vi 
att få ett ännu större antal kronofogdar än vi nu hafva, och dermed 
tror jag icke, att det med regleringen afsedda ändamål i någon mån 
vinnes.

Jag ber derföre att få instämma uti Herr O. B. Olssons yr
kande.

Grefve Sparre: En representant från Göteborgs län har redan 
framhållit, att frågan om lönereglering för landsstaten i otroligt många 
år varit hvilande, och denna omständighet gör, att vidmakthållandet 
af denna corps och till följd deraf upprätthållandet af ordningen å 
landsbygden blir allt mera svårt. Ty det är naturligt, att en ung 
man med någon större grad af förmåga icke egnar sig åt en bana, 
der framtiden är så oviss, som den för närvarande är för landsstats- 
tjenstemännen. En kronofogde har i allmänhet föga utsigt till vidare 
befordran. Den, som fått en dylik tjenst, stannar gemenligen qvar

att beröras;* och att många bland dem äro allt annat än rika, tror 
jag mig kunna försäkra.

För min del anser jag således, att Riksdagen i afseende å så 
väl nu ifrågavarande som ock å öfriga föreslagna dyrtidstillägg 
bör bifalla hvad Stats-Utskottet hemstält, Hade man åter velat be
sluta sig "för att antingen helt och hållet borttaga allt dyrtidstillägg 
eller ock öfver hufvud nedsätta med 10 procent alla i Kongl. Maj:ts 
proposition begärda lönetillägg, så hade sådant möjligen varit rätt
vist; men att deremot göra en sådan nedsättning endast för krono
fogdarne kan jag icke finna vara rigtigt, hvarföre jag ock yrkar bi
fall till Stats-Utskottets förslag.
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Angående der; och om vi vilja få lämplig person till platsen, bör väl lönen der- 
äyrtidstiiiagy fgr j någon rimlig proportion till de åligganden, som tillhöra 
' °for/dar°' befattningen. Kronofogdarnes vigtigaste åliggande är uppbörden. Tro 

(Forts.) herrarne, att i allmänhet på banker och kontor en kassör afiönas 
med mindre än 8,000 kronor, eller det ungefärliga lönebelopp, som 
kronofogden har. Gör en klok affärskarl förknappningar just för den. 
som har kassan om hand? Nej — om lian också gör andra indrag
ningar, så gör lian ingen förknappning för den, som sköter kassan, 
tv lian vet, att der kan guldet lätt fastna vid fingrarne. När behof- 
vet är trängande, blir frestelsen äfven för den redlige stor. Att 
handhafva uppbörden är således kronofogdarnes första göromål; det 
andra är att uppehålla exekutionsväsendet. Deri ligger en ny fre
stelse för deras redbarhet, om behofvet är starkt. Hvar och en, som 
utlemnar ett skuldfordringsmål till kronofogden för verkställighet, liar 
anspråk att få redovisning. Skall då denna tjensteman afiönas så 
uselt, att lian nödgas rekognoscera på olofligt område ? Kronofogden 
har ansvar, ej blott för hvad han sjelf exekutivt verkställer, utan 
äfven för hvad länsmännen inom fögderiet i den vägen handlägga. 
Om en länsman råkar i balans, så drabbas således kronofogden af 
betalningsansvaret. Af erfarenheten inom det stora län, hvars sty
relse ät mig anförtrodd, kan jag ty värr intyga, att mera än eu gång 
kronofogden fått bära följderna af den brist, en af hans länsmän 
åsamkat sig. Allt, som i uppbörds- och exekutiva ärenden inom 
fögderiet åtgöres, sker på kronofogdens ansvar. Är det val under 
sådana förhållanden billigt, att tjensteman med sådant ansvar skola 
bibehållas vid samma lön, som för en aflägsen tid tillbaka blifvit ho
nom gifven.

En talare yttrade, att kronofogden lägger på länsmännen göro
mål, som han sjelf borde uträtta. Men det förefinnes eu bestämd 
skilnad mellan kronofogdens och länsmannens göromål. Allt hvad 
som rör uppbörd och redovisning kan icke öfverlemnas till länsmän. 
Länsmännens göromål med afseende å beskattningen inskränker sig 
till utmätning af resterande uppbördsmedel. Ätt länsmän och fjer
dingsman verkställa exekutiva förrättningar ligger i folkets eget in
tresse, ty om kronofogden, som oftast bor långt aflägse från för- 
rättningsstället, verkstälde dem, skulle kanske mången gång resekost
naden medtaga hela det belopp, som skulle utsökas. Det är således 
icke något misstag eller fel hos kronofogden, att han öfverlemnar 
dylika förrättningar åt länsmän och fjerdingsman. Han måste göra 
det, ty han kan omöjligen sjelf resa kring på alla utmätningar inom 
fögderiet.

Jag vet, att mången ledamot af denna Kammare hyser den före
ställningen, att kronofogdarne helt och hållet kunna undvaras. Det 
blir en annan sak. Om länsmännen i sina små distrikt skulle öfver
taga kronofogdens ansvarsfulla kall, så finge emellertid eu landshöf
ding uti ett län med t. ex. 6 fögderier att vaka öfver 28 uppbörds
man i stället för G. Månne länsstyrelsen till alla dessa småtjensters 
besättande kunde påräkna fullt pålitliga personer? Nej — åtmin
stone ej med de nuvarande små lönerna. Ingen må tänka, att det i
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fråga om uppbördsman går an att gnugga på skillingen och försätta 
dem i sådan knipa, att de nästan frestas tillgripa allmänna medel. 
Jag delar för öfrigt icke den meningen, som vill tillskapa en massa 
nya kronofogdebefattningar. Snarare skulle jag måhända, vara med 
om att i ett och annat län indraga någon dylik tjenst, för att lät
tare kunna aflöna de återstående kronofogdarne åtminstone så pass 
högt, att man icke behöfver hysa medlidande med dem, om de af 
nöden frestas till propriebalans.

Herr Civilministern erinrade nyss derom, att man numera på 
dessa tjensteman har stora anspråk. Man fordrar såsom kompetens- 
vilkor kansli- eller hofrättsexamen. Tro herrarne, att en ung man, 
som idkat dylika studier, nöjer sig med en plats på 3,000 kronor 
såsom mål för sin sträfvan! Nej — tillgången på tjenstemannaämnen 
och lefnadskostnadernas dyrhet tillåta ej sådant. Med ett ord — 
mine herrar — låtom oss göra alla möjliga indragningar i antalet 
tjenstemän, men aflöna dem som ej kunna undvaras och i synnerhet 
uppbördsman så tillräckligt, att förmännen sin pligt likmätigt kunna 
hålla efter dem. Det vore bra besynnerligt, om Kammaren just här 
skulle göra indragning på dyrtidstilläggen. Jag upprepar hvad jag 
nyss sade — kan någon vilja påstå, att lefnadskostnaderna äro min
dre nu än förra året. Äro icke förhållandena nu, alldeles desamma 
som då! Tinnes det väl skäl för representationen att säga: “nej, 
alla andra gifva vi, men just dessa, hvilka hafva uppbördsansvar, gifva 
vi icke/' Jag tillstyrker bifall till Stats-Utskottets hemställan.

Herr August Pettersson: Det synes mig naturligt, att, då 
en fråga kommer till diskussion i Kammaren, den ene som den an
dre representanten försöker visa behöfligheten eller obehöfligheten af 
en sak, allt efter hvars och ens åsigt i frågan. För min del har jag 
naturligtvis icke kunnat i nu föreliggande fall sätta mig in i förhål
landet inom andra distrikt än det fögderi, der jag är boende. Yi 
hafva der en kronofogde, som först skötte platsen på förordnande en 
tid af 2 år. Hans företrädare uppbar under tiden nästan hela lönen. 
När den gamle afgick, fick den tillförordnade tjensten och har nu 
haft den i endast 10 år, men likväl har han genom sitt nit och sträf
vande bringat sig upp till en sådan ekonomisk ställning, att han, 
efter hvad jag antager, visserligen ej frågar efter, om Kammaren 
beviljar kronofogdarne den tillökning i aflöning, hvarom här är fråga. 
Till ernåendet af denna goda ställning har mycket bidragit den om
ständigheten, att lian jemte sin tjenst sysselsätter sig med enskild 
företagsamhet, hvilket synes mig bevisa, att tjensten ieke är så trä
gen, att den kan anses upptaga innehafvarens hela tid. Vid sådant 
förhållande och på de skäl, Herr Ola Bosson Olsson framstält, hade 
jag föresatt mig — redan innan nämnde talare yttrat sig — att yrka 
rent afslag. Då likväl nu endast är fråga om att nedsätta till hälf
ten det belopp, Utskottet föreslagit, så vill jag icke gå längre än att 
instämma i yrkandet om en sådan nedsättning.
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Herr Jöns Pelirsson: Kanske är det öfverflödigt att här 
yttra något, men den ärade representanten för Wenersborg har alltid 
så egna åsigter. Jag tror han skulle vinna på att vara med om en 
nedsättning i detta fall. Visserligen har jag ej stort hopp att kunna be
veka honom dertill, men han har sjelf uppstält den grundsatsen, att, 
derest nedsättningar kunna göras, så skall han vara med derom. 
Men här, liksom vid en mängd tillfällen förut, tycker han, att det
icke passar. _ .

Jag vet ej, om i allmänhet så tillgår, men i några särskilda iall 
hafva länsmän blifvit upphöjda till kronofogdar, oaktadt det icke 
varit stor skilnad mellan deras kunskaper såsom länsmän och såsom 
kronofogdar. Har nu en länsman kunnat draga sig fram med familj 
på sin lön och han vid upphöjelsen till kronofogde får minst dubbelt 
så stor lön, så vet jag icke hvarföre Riksdagen behöfver ytterligare 
höja kronofogdelönerna. Må vara, att en kronofogde har stort ansvar 
och mycket att uträtta, men han har också ett flertal länsmän till 
verkställare åt sig och får för en del arbete särskild och god ersätt
ning, t. ex. resekostnadsersättning vid taxeringsförrättningar. Men 
det är klart, att icke heller vid ämna punkt det “passar“ att göra 
någon nedsättning.

Lördagen den 4 Mars, f. m.

Öfverläggningen var slutad. Propositioner gåfvos, i öfverensstäm
melse med derunder gjorda yrkanden, dels på bifall till Utskottets 
hemställan i oförändradt skick, dels på bifall till det af Herr O. b. 
Olsson framstälda ändringsförslag, dels ock på afslag å Utskottets 
hemställan; och förklarade Herr Talmannen sig anse röstoivervigt 
förefinnas för den förstnämnda meningen. Votering biet då begärd, 
i anledning hvaraf, och sedan till kontraproposition antagits yrkandet 
på bifall till Herr O. B. Olssons förslag, en så lydande voterings
proposition nu uppsattes, justerades och anslogs:

Den, som bifaller i oförändradt skick hvad Stats-Utskottet hem
stält i 12:te punkten af dess utlåtande N:o 20.

röstar ja:

Den, det ej vill,

röstar nej:

Vinner nej, har Kammaren bifallit Utskottets hemställan med den 
förändring, att anslaget till ifrågavarande löneförhöjning bestämmes 
till 26,663 kronor 30 öre.

Omröstningen, i vanlig ordning företagen, visade 79 ja mot 95 
nej; och hade Kammaren således fattat beslut enligt nej-proposi- 
tionen.
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I punkten 13 hacle Utskottet tillstyrkt:
att, på sätt Kongl. Maj:t föreslagit, för beredande under år 1877 

af tillfällig löneförhöjning åt häradsskrifvarne, till antalet 117, med
procent å de till dem utgående löner och forsellönsersättningar, 

måtte på extra stat för samma år anvisas ett lika belopp som för 
innevarande år, eller 34,289 kronor 40 öre.

Ordet begärdes af

Herr Jöns Pehrsson, som yttrade: Jag har visserligen icke 
någon förhoppning om framgång åt det yrkande, jag kommer att 
framställa rörande denna punkt, men jag tror likväl, att Kammaren 
bör fatta ett lika beslut i afseende å denna punkt som den före
gående. Häradsskrifvarne hafva ganska många extra inkomster, ty 
alla, som,lagfara fast egendom, måste lösa utdrag af taxeringslängden 
för att styrka egendomens taxeringsvärde, och dessutom hafva härads
skrifvarne icke så små inkomster genom lösen af debetsedlar och 
utdrag af taxeringslängden till kommunalstyrelsen. Jag tror derföre, 
att man skipar bäst rättvisa, om man fattar enahanda beslut i denna 
fråga, som i den föregående, och får jag således yrka, att äfven här 
dyrtidstillägget måtte nedsättas till hälften af hvad Stats-Utskottet 
föreslagit.

Vidare . yttrades ej. Sedan Herr Talmannen gifvit propositioner, 
först på bifall till Utskottets hemställan och derefter på Herr Jöns 
Pehrssons yrkande, blef Utskottets hemställan bifallen.

Punkterna 14 och 15.

Biföllos.

Punkten 16. 

Mom. a.

Utskottet hade hemstält:
att Kongl. Maj:ts förslag om beviljande åt generaldirektören och 

chefen vid statens jernvägstrafik af tillfällig löneförbättring för år 
1877, att med 1,000 kronor utgå af trafikmedlen, icke måtte vinna 
Riksdagens bifall.

I anledning af denna hemställan anförde

Chefen för Kongl. Civildepartementet, Herr Statsrådet Thy- 
selius: Jag anhåller, att det icke må anses såsom bevis på bri
stande erkänsla för den uppmärksamhet, som Stats-Utskottet i all-
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(Forts.)

mänhet fast vid de af Kongl. Maj:t gjorda framställningar i afseende 
å sjette hufvudtiteln, utan endast såsom ett fullgörande af en min 
skyldighet, då jag nu går att något utförligare, än hvad i den Kongl. 
propositionen skett och måhända lämpligen kunnat ske, framställa de 
grunder, som synas mig betinga ett bifall dertill, att generaldirektö
ren för statens jernvägstrafik må komma i åtnjutande af ett löne- 
tillskott för nästa år.

Staten har egentligen tre stora förvaltningsgrenar, i spetsen för 
hvilka generaldirektörer äro stälda. Dessa tre förvaltningsgrenar äro 
posten, tullen och jernvägstrafiken. För generaldirektörerne vid dessa 
tre verk äro lönerna bestämda till lika belopp, eller till 9,000 kronor. 
Men derjemte är chefen för tullverket i åtnjutande af ett personelt 
lönetillägg af 2,000 kronor, hvarförutom han eger den förmånen att 
i tullverkets hus få disponera öfver, om jag icke bedrager mig, två 
mindre våningar. Chefen för postverket har från äldre tider i post
verkets gamla hus fått begagna en vidlyftigare bostad, och denna för
mån har han äfven sedermera fått bibehålla i det nya hotell, som 
för postverket blifvit uppfördt, Jemföres nu värdet af dessa boställs- 
förmåner med det begärda lönetillägget för generaldirektören vid 
jernvägstrafiken, torde man finna, att detta lönetillägg knappt nog 
uppgår till hälften eller ens till tredjedelen af nämnda förmåner, som 
de bägge andra generaldirektörerne ega. Väl är det sant, att äfven 
för jernvägstrafiken i senare tider ett hotell blifvit uppfördt, men 
generaldirektören liar der icke fått någon bostad sig anvisad.

Om vi nu jemföra dessa tre förvaltningar, lär väl knappast nå
gon vilja påstå, att chefskapet för jernvägstrafiken är mindre ansträn
gande än något af de andra chefskapen; men derutöfver tillkommer 
en omständighet, hvarpå synnerlig uppmärksamhet lärer böra fästas. 
I hvarje ögonblick, så natt som dag, passeras våra jernbanor af fram
ilande tåg. Det beliöfs icke mera än den obetydligaste försumlighet 
af någon bland den talrika jernvägspersonalen, det beliöfs icke mera 
än en för ett ögonblick slappad uppmärksamhet, för att en olycka 
skall kunna inträffa. Då nu äfven af andra anledningar, sådana som 
icke af mennislcor kunna förekommas, detsamma kan hända, hvem är 
det väl, som säkrast drabbas af anmärkningarne och klandret? 
Månne icke chefen för denna förvaltning? Om han, dagen igenom 
upptagen af trägna göromål, har mindre tillfälle att då tänka på 
dessa olyckor, som kunna tima, huru förhåller det sig med honom under 
den del af dygnet, då andra njuta ro? Och om dertill kommer, att 
någon olycka nyligen inträffat, skall icke detta hos honom framkalla 
en oro, som han knappt kan bära?

Men vi böra jemföra honom icke blott med cheferne för andra 
statens förvaltningsgrenar, vi kunna äfven utsträcka jemförelse!! till 
cheferne för de enskilda jernvägarne. Om statens jernvägar icke 
hafva en längd fullt motsvarande de enskildas sammanräknade, lär 
man dock, vid betraktande af antalet tågmil, som förekommer, icke 
kunna förneka, att rörelsen på statens jernvägar är större än på de 
enskilda tillsammantagna. Af cheferne för dessa enskilda jernvägar 
finnas åtskillige, som äro bättre afiönade än chefen för statens jern-
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vägstrafik. Vore dock lönen för honom tillräcklig, vore ingenting att 
säga. Men jag tror icke, att någon med kännedom om förhållandena 
kan anse, att en lön af 9,000 kronor är tillräcklig att fylla de lef- 
nadsbehof, som ovilkorligen måste finnas för innehafvaren af chef
skapet för statens jernvägstrafik. Jag har aldrig kunnat göra för mig 
klart, att det är med statens fördel förenligt eller att rätt sker den 
medellösa förtjensten, om lönerna för de högre embetena inom sam
hället, således äfven för det ifrågavarande, bestämmas så låga, att in
gen, utan att ega enskild förmögenhet, kan åtaga sig att bekläda en 
sådan plats.

Jag har nu varit i tillfälle att närmare än uti mitt anförande till 
statsrådsprotokollet redogöra för de skäl, som hos mig framkallat 
tanken på behofvet af det lönetillägg, hvarom nu är fråga, och om 
dessa skäl af Kammaren befinnas vara grundade, tvifiar jag icke, att 
Kammaren lemnar sitt bifall till hvad Kong], Maj:t härutinnan före
slagit.

Herr Dickson: Efter de behjertansvärda ord, som Herr Stats
rådet och Chefen för Kongl. Civildepartementet nyss anfört, torde det 
kanske vara öfverflödigt att tillägga något vidare; men då jag redan 
begärt ordet, ber jag att få yttra något litet angående den nu före
dragna punkten. Jag anhåller då att uti Kammarens minne få åter
kalla, huruledes denna fråga behandlades vid sistlidna års riksdag. 
Stats-Utskottet hade då tillstyrkt nu ifrågavarande lönetillägg, emot 
hvilken tillstyrkan emellertid de fleste af Andra Kammarens ledamöter 
inom Utskottet reserverat sig. Dåvarande chefen för Civildeparte
mentet hemstälde om bifall till Kongl. Maj:ts proposition, men beklag
ligen vann hans berörda anhållan icke understöd inom denna Kam
mare, hvilken, efter endast en kort replik af en utaf Stats-Utskottets 
ledamöter, afslog frågan om detta lönetillägg utan någon votering i 
saken. Vid den sedermera anstälda gemensamma voteringen blef — 
ledsamt att säga — utgången inom denna Kammare icke särdeles upp
muntrande, ty, såsom jag vill minnas, utföllo 139 röster för afslag 
och endast 20 för beviljande af det ifrågasatta lönetillägget.

Jag vill emellertid hopytas, att andra förhållanden härvid lag skola 
komma att göra sig gällande i år, och för min del finner jag ganska 
många^ skäl, som tala för bifall till Kongl. Maj:ts proposition i fråga. 
Herr Statsrådet och Chefen för Kongl. Civildepartementet har vidrört 
några ibland dem, och jag vill endast till hans ord lägga något, som, 
efter. mitt förmenande, bör, åtminstone hos dem af herrarne, hvilka 
äro industriidkare och känna något till industriela förhållanden, ega 
någon verkan. Jag tror icke, att staten kan med synnerlig fördel 
konkurrera med enskilda industriidkare eller bevilja sådana löner, som 
af enskilda bolag kunna lemnas. Staten behöfver det också mindre, 
ty dels äro statens tjenster mera stadiga, dels gifva de mera anseende 
än hvad som kommer innehafvarne af enskilda befattningar till del, 
och sålunda äro de förra mex-a eftersträfvade. Vid en jemförelse 
emellan hvad enskilda bolag bestå och hvad staten gifver, utfaller 
emellertid utslaget ingalunda till förmån för den senare. Jag hemtar
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stöd härför just utaf hvad Stats-Utskottet i sitt föreliggande betän
kande yttrat, att nemligen jernvägen är vårt största industriel etablisse
ment och att den bör väl handhafvas. Ja, i sanning är den ett stort 
industriel! etablissement, ty jag tror att 140,000,000 kronor blifvit 
derå nedlagda, och bruttoinkomsten belöper sig till ungefär 16,000,000 
kronor. Nu hemställer jag till herrarne: hvar finnes något enskildt 
bolag med så vidtomfattande rörelse som statens jernvägar, der man 
skulle erbjuda sin verkställande direktör ett årligt anslag af endast
9.000 kronor? Jag vill nu icke nämna de stora bank- och assurans- 
bolagen, hvilkas verkställande direktörer lära hafva 20-, 30- — ja, 
stundom ända till 40,000 kronor om året. Jag vill endast hålla mig 
till Riksdagens egna verk — ty så vidt jag vet, är det Riksdagen sjelf, 
som tillsätter fullmäktige i Riksbanken. Utaf dessa fullmäktige äro 
tvenne, som man skulle kunna benämna verkställande direktörer, och 
hvardera af dessa uppbär vida mera, än hvad här nu är ifrågasatt 
för generaldirektören och chefen för statens jernvägstrafik, eller
12.000 kronor om året. Jag tror dock icke, att hvardera deputera
dens i Riksbanken göromål kunna tåla vid minsta jemförelse med de 
ansvarsfulla och maktpåliggande bestyr, som tillkomma chefen för 
jernvägstrafiken. Efter mitt förmenande tala sålunda alla möjliga 
skäl för beviljande af löneförbättringen i fråga, Och för öfrigt, när 
det en gång inträffar, att chefen för jernvägstrafiken afgår, så torde 
det verkligen falla sig ganska svårt för staten att, om staten skulle 
vilja hafva någon framstående person från något enskildt jernvägs- 
bolag till denna högsta befattning vid statens jernvägar, kunna förmå 
en sådan att öfvertaga nämnda befattning mot den i sanning ringa 
aflöning, som nu bestås.

Jag vågar sålunda hemställa hos Kammaren, att Kongl. Maj:ts 
förslag härutinnan måtte bifallas, så att åt generaldirektören och 
chefen för statens jernvägstrafik må för år 1877 beviljas ett tillfälligt 
lönetillägg af 1,000 kronor.

Herr Jöns Pehr sson: Om det icke vore för att jag måste 
underkasta mig, att Herr Grefve Sparre får rätt i sitt yttrande, att 
jag uppträder uteslutande för att nagga Stats-Utskottet, så skulle jag 
på visst sätt velat instämma uti hvad Herr Statsrådet och chefen för 
Kongl. Civildepartementet anfört derom, att Utskottet kanske på en 
sidoväg funnit skäl för sitt tillstyrkande härvid lag. Det måste vara 
alldeles uppenbart för den, som vill tänka på saken, att innehafvare!! 
af den plats, som nu är i fråga, måste vara en person med — jag 
kan icke uttrycka hurudana — men i allt fall med utomordentliga egen
skaper, och i betraktande häraf skulle jag vilja vara med om att be
vilja honom snart sagdt lika stor lön, som något af våra statsråd upp
bär. Skulle man tro, att platsen vid ledighet icke skulle blifva sökt 
af fullt dugliga personer, derest man bibehölle den nuvarande lönen, 
så vore det verkligen riskabelt nog att låta den förblifva oförändrad. 
Man må emellertid säga hvad man vill, så bör på ifrågavarande 
plats sitta en person med affärsvana och icke vara en, som stelnat
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i formerna, såsom det ofta händer att våra presidenter och general
direktörer gjort. För min enskilda del känner jag icke mera än en 
eller möjligtvis två, som skulle kunna bekläda denna plats. Den 
ene af dem är ett f. d. statsråd, men han har det kanske lugnare, 
der han är. Hvad mig särskild! angår, så har jag talat så mycket 
om den nuvarande chefen för trafikstyrelsen, att det måhända i många 
fall varit mera, än man velat höra. Men jag klandrar honom icke 
derföre att han gjort det han gjort och jag klandrar icke personen, 
derföre att han icke gått så mångas önskningar till mötes, men det 
är ju klart, att, när en person uppnått den ålder, som ifrågavarande 
person innehar, han icke kan hafva den vigör, som erfordras för plat
sens rätta skötande. Om Kammaren oaktadt allt detta skulle bifalla 
detta yrkande om ett lönetillägg af 1,000 kronor, så får jag säga, att 
jag tycker detta anslag är mycket mera behöfiigt än många andra 
löneförhöjningar. Jag yrkar således ingen förändring i hvad Stats
utskottet föreslagit, äfven af det skäl, att när platsen blir ombytt, så 
blir nog lönen derför högre.

Herr Clairfelt: Herr Statsrådet och Chefen för Civildeparte
mentet har gjort en jemförelse emellan generaldirektören för statens 
jern vägstrafik och trafikcheferne vid de enskilda jernvägarne. Jag vill 
illustrera denna jemförelse med några uppgifter från en enskild jern
väg, hvars förhållanden äro mig nogsamt kända, nemligen Kristian
stad—Sölvesborgs och Kristianstad—Hessleholms jernvägar, livilka 
hafva en gemensam trafikchef. Dessa båda banors sammanlagda längd 
utgör 5,6 mil; anläggningskostnaden har uppgått till omkring 2 millio
ner kronor samt bruttoinkomsten till icke fullt 200,000 kronor för 
året. Om man jemför en så ringa anläggning med statens stora in- 
dustriela jern vägsföretag och dervid tager i betraktande, att trafik
chefen vid denna lilla enskilda bansträckning åtnjuter en lön af 4,500 
kronor samt fri bostad, hvilken sistnämnda förmån icke kan uppskat
tas till mindre än 500 kronor eller tillsammans 5,000 kronor om året, 
då deremot chefen för statens jernvägstrafik har allenast 9,000 kronor, 
så kan det väl knappast bestridas, att en sådan lön, i förhållande till 
det vigtiga och ansvarsfulla uppdrag, som är dermed förenad!, är allt
för ringa! Jag tror äfven, att de herrar i Kammaren, som i de sär
skilda orterna hafva kännedom om der befintliga jernvägar, skola 
kunna lemna uppgifter, som vitsorda den åsigt jag nu uttalat, att den 
lön chefen för statens jernvägstrafik uppbär är alltför ringa i förhål
lande till hvad de enskilda bolagen betala sina trafikchefer.

Jag anser slutligen, att man vid detta tillfälle icke bör fästa sig 
så mycket vid person som vid sak, och betvifiar ingalunda, att chefen 
för statens jernvägstrafik skulle blifva mycket rörlig, om på honom 
skulle tillämpas de åsigter Herr Jöns Pehrsson uttalat; ty han skulle 
då komma att lefva på en sådan svältkur, att han blefve både lätt 
•och luftig.

På de skäl jag nu anfört yrkar jag bifall till Kongl. Maj:ts pro
position i denna del.
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Herr Nils Pettersson: Jag tror verkligen, att den tid kan 
komma, då den ifrågavarande platsen måste aflönas bättre, än som 
nu sker, men den utredning, som Stats-Utskottet gifvit om huru för
hållandena ställa sig mellan inkomster och utgifter vid statens jern- 
vägstrafik är icke uppmuntrande till att nu här göra tillägg till ut- 
giftsstaten. En person har här gjort jemförelse mellan de belopp, 
som Riksdagen ger sina fullmäktige i Riksbanken, hvilkas årliga lön 
såsom deputerade bestiger sig till 12,000 kronor, och den lön, som 
chefen för statens jern vägstrafik åtnjuter, men dervid är att märka 
den stora skilnaden, att Riksbanken ger millioner i behåll, då deremot 
statsjernvägarnes inkomster nära nog uppslukas af utgifterna. Jag är 
visserligen icke så förfaren i detta ämne, att jag kan bedöma dessa 
förhållanden, men jag får säga, att, då trafiken alltmera utvidgas och 
bibanor tillkomma, statsjernvägarne verkligen synas mig böra visa ett 
mindre dåligt resultat. Vid sådant förhållande, och då utgifterna allt 
mera stiga utan motsvarande stegring af inkomsterna, tror jag icke, 
att man kan finna sig uppmuntrad att bevilja något dyrtidstillägg åt 
jernvägsstyrelsens nuvarande chef. På dessa skäl yrkar jag bifall till 
Stats-Utskottets förslag.

Herr A. Bergström: Det förefaller mig, som om Stats-Utskottet 
egentligen icke bestridt rättmätigheten och befogenheten af KongL 
Maj:ts förslag, att lönevilkoren för generaldirektören och chefen för 
statens jernvägstrafik måtte för år 1877 förhöjas med 1,000 kronor 
till 10,000 kronor, utan grundar Utskottet sitt afstyrkande af berörda 
förslag endast på formela skäl, hvilka dock, enligt min tanke, äro af 
ringa vigt och betydelse. Sedan Utskottet nemligen först omtalat, att 
Utskottet i sitt den 14 dennes afgifna utlåtande angående regleringen 
af utgifterna under riksstatens Andra hufvudtitel tillstyrkt, att aflö- 
ningen för presidenterne i Svea och Göta Hofrätter måtte fastställas 
till 10,000 kronor, fortsätter Utskottet vidare på följande sätt:

Der var emellertid fråga om en definitiv reglering, då deremot i 
detta fall begärts ett tillfälligt dyrtidstillägg; och då Kongl. Maj:ts till 
sist församlade Riksdag gjorda framställning i enahanda syfte ej vann 
Riksdagens bifall samt, enligt Utskottets förmenande, i öfrigt några 
förändrade förhållanden, som kunde på denna fråga inverka, icke före
kommit, har Utskottet ansett sig icke ega tillräcklig anledning att det 
nu föreliggande förslaget understödja.

Jag tillåter mig fästa uppmärksamheten uppå, att lönestaten för 
trafikstyrelsen, utom hvad angår dess chef, redan vid 1874 års riks
dag blifvit reglerad. Anledningen dertill, att löneförmånerna för ge
neraldirektören ej blefvo på samma gång faststälda, var uppenbarligen 
den, att, enär man vid den tiden icke ännu var färdig med organisa- 
tionsförslagen för de gamla embetsverken, man först ville afvakta den 
tidpunkt, när detta komme att inträffa, för att då rätta den aflöning, 
som borde tillkomma chefen för statens jernvägstrafik, efter den, som 
bestämdes för de gamla embetsverkens chefer. Nu äro dessa löner, 
åtminstone hvad angår presidenterne i Svea och Göta Hofrätter, fast
stälda till 10,000 kronor om året, och det skäl man förut kunnat
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hemta derifrån, att dessa löner icke varit slutligen reglerade, har så
lunda bortfallit. För min del anser jag, att, om frågan nu gällt att 
definitift bestämma lönen för chefen för statens jernvägstrafik, till
10,000 kronor, Riksdagen med nöje kunnat göra detta, sedan lönerna 
för presidenterne i de ofvan nämnda båda Hofrätterna blifvit till nämnda 
belopp faststälda. Emellertid har Kongl. Maj:t, antagligen i ovisshet, 
till hvad belopp dessa löner kunde varda faststälda, till denna Riks
dag icke gjort framställning om slutligt fastställande af lönen för denne 
generaldirektör. Detta utgör dock enligt min tanke ingalunda något 
skäl att motsätta sig det lönetillägg, som nu för honom blifvit begärdt 
för år 1877, ty hans befattning är verkligen så ansvarsfull och ■— jag 
vågar säga det — så själsskakande, att det torde vara svårt, då han 
afgår, att finna personer, som vilja åtaga sig densamma för mindre 
än 10,000 kronor om året.

Det finnes ännu ett annat personligt skäl, hvarför Kammaren nu 
torde böra bevilja det ifrågasatta lönetillägget. Det är nämligen all
mänt bekant, att den nuvarande chefen för jernvägstrafiken, då han 
först emottog förordnande såsom sådan, var ordinarie bergmästare och 
att han äfven sedermera qvarstod såsom sådan, till dess han för ungefär 
två år sedan tog afsked från denna befattning. Han var då på grund 
af gällande författningar berättigad att från civilstatens pensionsin- 
rättning, till hvilken lian genom årliga inbetalningar lemnat bidrag, 
undfå en pension af 1,000 kronor, men denna förmån afsade han sig, 
antagligen i förhoppning, att det dyrtidstillägg, 1,000 kronor, han i 
egenskap af generaldirektör vid styrelsen för jernvägstrafiken för år 
1875 fått sig tillagdt, äfven skulle, så länge han uppbure lön å nämnda 
styrelses stat, allt framgent komma honom till godo. Denna förut
sättning slog visserligen icke in för året 1876, men jag vädjar till 
Kammarens rättskänsla, huruvida det icke vore skäl att bevilja löne
tillägget för år 1877 och såmedelst låta förutsättningen för pensions- 
afsägelsen åtminstone för sistnämnda år gå i fullbordan. Herr Nils 
Pettersson har under bestridande af det begärda dyrtidstillägget, fäst 
sig vid, att inkomsterna af statens jernvägar icke utfallit så tillfreds
ställande som önskligt varit, men jag tror dock icke, att någon vågar 
påstå, att orsaken dertill är att söka i något förvållande från den 
nuvarande chefens för jernvägstrafiken sida. Vi önska säkerligen alla, 
att inkomsterna från jernvägarne måtte ökas år från år, men om så 
icke sker, får detta icke läggas den nuvarande generaldirektören till 
last, ty han använder all möjlig flit och omtanke för jernvägarnes 
bästa och särskildt är han inom trafikområdet en utmärkt man. För 
min del tror jag, att de dagar varda kommande, då man skall sakna 
denne man och jag vågar, med stöd af den noggrannare kännedom 
om hithörande förhållanden jag varit i tillfälle att förvärfva, gifva ho
nom det vitsord, att han på ett i allo tillfredsställande sätt sköter 
sin ansvarsfulla och högeligen ansträngande befattning.

Jag tillåter mig anhålla om bifall till Kongl. Maj:ts förslag.

Öfverlägguingen var slutad. Efter det propositioner, enligt de 
gjorda yrkandena, gifvits dels på bifall till Utskottets hemställan och
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dels på afslag derå samt bifall i stället till Kong! Maj:ts förslag, för
klarade Herr Talmannen sig anse den förra propositionen vara med 
öfvervägande ja besvarad. Votering blef då begärd, och skedde alltså 
uppsättning, justering och anslag af eu så lydande voteringsproposition:

Den, som bifaller hvad Stats-Utskottet hemstält i 16:de punkten 
mom. a), af dess utlåtande N:o 20, röstar

ja:

Lördagen den 4 Mars, f. m.

Den det ej vill, röstar

nej:

Vinner Nej, har Kammaren, med afslag å Utskottets hemställan, 
bifallit Kongl. Maj:ts förslag om beviljande åt generaldirektören och 
chefen vid statens jernvägstrafik af tillfällig löneförbättring för år 1S77. 
att med 1,000 kronor utgå af trafikmedlen.

Voteringen företogs och visade *9 Ja mot 02 "Nej, i följd hvaraf 
Kammaren bifallit Utskottets hemställan.

Mom. b):

Blef äfven bifallet.

Mom. c):

Utskottet hade i detta moment framställ följande förslag:
“att Riksdagen må i underdånighet anhålla, det ville Kongl. Maj:t 

i nåder förordna lämpligt antal utanför statens jernvägstrafik stående 
sakkunnige män, med uppdrag att före nästinstundande statsrevision 
och tills vidare framgent årligen företaga eu förberedande granskning 
af trafikstyrelsens förvaltning samt för sagda ändamål anvisa kostna
den att utaf trafikmedlen utgå“.

Efter förslagets uppläsande yttrade

Herr Key: Mot denna punkt har i formelt hänseende uppstått 
några betänkligheter i Första Kammaren, hvilken derföre antagit ett 
annat, i afseende på redaktionen något förändradt förslag, men som 
är till sitt syftemål väsendtligen lika med Stats-Utskottets föreliggande 
förslag.

Jag vill alldeles icke ingå i pröfning, om huruvida denna iörän- 
dring varit behöflig eller icke, derom kunna meningarne vara delade, 
men då det är af vigt att en sådan skrifvelse, som i denna punkt af- 
ses, genom Kamrarnes sammanstämmande beslut kommer att aflåtas 
till Kongl. Maj:t, vågar jag anhålla om afslag å Utskottets ifrågava
rande hemställan och i stället bifall till ett så formuleradt skrifvelse- 
förslag, som af Första Kammaren antagits, eller att Riksdagen må i
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underdånighet anhålla, det ville Kong!. Maj:t i nåder förordna lämp
ligt antal utanför förvaltningen af statens jern vägstrafik stående sak
kunnige män, med uppdrag att före nästinstundande statsrevision före
taga en förberedande granskning af trafikstyrelsens förvaltning. Jag 
anhåller vördsamt om proposition å detta förslag.

Herr Dickson: Jag tror visst icke, att man med hopp om fram
gång skulle kunna yrka afslag å denna punkt i dess helhet, men jag 
kan icke .underlåta att ändock mot densamma göra några anmärk
ningar. Eu dylik extra skärpt kontroll, som i förslaget afses, är något, 
som icke förutsattes i vår grundlag. En sådan kontroll synes mig 
ock icke litet kuriös, och jag förstår ej, hvartill den egentligen skulle 
tjena. Förslaget antager visserligen orsaken härtill vara det sorts 
missförhållande, som uppstått derigenom, att procentförhållandet mellan 
brutto- och nettoinkomsten vid statens jern vägar visat sig mer och 
mer ofördelaktigt. Men denna orsak är icke enstaka för Sverige, och 
fästa vi uppmärksamheten på andra länder, skola vi finna, att för
hållandet der är enahanda. Vilja vi emellertid litet närmare betrakta 
denna sak, skola vi utan svårighet inse, hvari orsaken till detta miss
förhållande är att söka. Den ligger nämligen uti penningens sjunkande 
värde, i det stegrade arbetspriset, i den ökade slitningen af järnvä
gens öfverbyggnad och materiel, hvilken måste desto oftare ersättas 
med ny sådan, ju större trafiken är. Dessutom hafva vi alltjemt haft 
qvar den gamla trafiktaxan, hvarigenom inkomsterna icke kunnat stiga 
i samma proportion, som utgifterna ökats. En ny persontrafiktaxa är 
visserligen faststäld att gälla från den 1 Mars detta år, men jag tror, 
att densamma hade bort höjas betydligt mera, än som skett. Ty att 
resa i en ganska beqväm vagn från Malmö till Stockholm på 20 tim
mar, torde väl icke vara betaldt med 90 öre milen, helst, om man 
skulle användt vanlig skjuts, resan kraft 6 å 7 dagar och kostat f 
krona 60 öre för hvarje mil. Slutligen är väl nämnda orsak att finna, 
såsom Stats-Utskottet också påpekat, jemväl uti den omständighet, 
att statsrevisorerne under den korta tid af året, de äro samlade, icke 
hafva tillräcklig tid för att egna speciel uppmärksamhet åt denna gren 
af förvaltningen och att det derföre vore nyttigt att hafva särskilda per
soner, som uteslutande skulle följa och granska jernvägstrafikens för
valtning. Detta vill jag visserligen ej motsätta mig, men tror, att 
ändamålet skulle lämpligast och lättas vinnas genom en förändring af 
72 § Riksdagsordningen samt instruktionen för Riksdagens revisorer.

Dessutom kan jag icke underlåta att finna en liten oegentlighet 
i detta förslag. Det är nemligen Riksdagen, som reviderar de för
valtande verken, men då nu eu ytterligare revision, en skärpt kontroll, 
begäres, förefaller det mig något oegentligt, att det icke är den revi
derande myndigheten, som skulle tillsätta dessa extra revisorer, utan 
regeringen som skulle anmanas att göra det. Det kan således egent
ligen icke komma att blifva någon fullt tillfredställande revision. Jag 
har väl sökt att sätta mig in i denna fråga, men likväl icke kommit 
till annat resultat är att detta förslag innebär en viss misstro derutin
nan, att förvaltningen vid statens jern vägar icke egentligen är hvad
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den borde vara, särdeles vid betraktande af det mindre tillfredsstäl
lande förhållandet mellan inkomsterna och utgifterna. Men utgår 
man från denna synpunkt, torde det vara derå andra förvaltande 
verk inom landet, som borde underkastas samma revision. Man be- 
höfver icke gå längre än till poststyrelsen, der, som vi veta, utgifterna 
betydligt öfverskjuta inkomsterna. Hvarföre icke för denna styrelse 
förordna en liknande revision? Ett annat förvaltande verk, som om 
några år kommer att blifva af ganska stor betydelse, och der det 
skulle vara af vigt att förvaltningen noggrannt kontrollerades, är skogs
styrelsen. Det är af dessa anledningar jag tyckt mig finna en oegentlig
het i detta förslag. Men då det är sannolikt, att Kongl. Maj:ts rege
ring icke skulle hafva något emot detsamma och då det är ändå tyd
ligare för mig, att om en sådan extra revision tillsättes, resultatet af 
densamma kommer att på det amplaste och komplettaste sätt ådaga
lägga att förvaltningen vid statens jernvägstrafik är så ändamålsen
ligt ordnad den kan vara, så att afsigten med densamma, eller att 
utfinna fel hos förvaltningen, kommer att reducera sig till ett erkän
nande af det utmärkta sätt hvarpå densamma skötes, så är det klart 
att jag icke kan vilja motsätta mig ett dylikt förslag. Jag vill således 
icke göra något yrkande, utan ansluter mig gerna till det af Herr 
Key formulerade ändringsförslaget och har endast velat antyda att 
enligt min uppfattning detta steg är alldeles öfverflödigt.

Chefen för Kongl. Civildepartementet, Herr Statsrådet Thyselius: 
Jag anhåller endast att få tillkännagifva, att ett beslut, som fattas i 
öfverensstämmelse med det förslag, som redan blifvit af Första Kam
maren antaget och nu är af Herr Key projekteradt, icke allenast 
måste vara för trafikstyrelsen önskvärdt, utan äfven är af samma 
styrelse önskadt, då nemligen styrelsen derigenom får tillfälle att i vid
sträcktare mån, än hittills kunnat ske, skingra de oriktiga föreställ
ningar, som på ett och annat håll gjort sig gällande i afseende på 
förvaltningen af detta verk.

Herr Ru b enson: Af den förste talaren hörde Kammaren, att i 
Medkammaren yttrats betänkligheter ur formel synpunkt mot bifall 
till Utskottets här föreliggande förslag. Dylika betänkligheter hafva 
äfven hos mig yppats och jag ber att få underställa dem Kammarens 
bepröfvande; dock medgifver jag, att med den ändring Första Kam
maren i skrifvelseförslaget gjort och som nu af Herr Key förordats, 
dessa betänkligheter äro mindre, än dem jag hyste mot det ursprung
liga skrifvelseförslaget; men de finnas dock qvar så pass starka, att 
jag anser mig böra framställa dem. De äro tvänne och grunda sig 
på två särskilda paragrafer i Riksdagsordningen, nemligen 39 och 
72 §§•

Riksdagsordningens 39 § bestämmer Stats-Utskottets makt och 
skyldigheter. Senare momentet i denna paragraf handlar blott om 
den rätt Stats-Utskottet har att granska statsmedlens förvaltning och 
hör således icke hit, men deremot innehåller l:a mom. bestämmelser 
rörande den sak, hvarom nu är fråga, Der definieras Stats-Utskottets
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makt sålunda, att Utskottet “åligger att granska, utreda och uppgifva 
Stats- och Riksgäldsverkens tillstånd och förvaltning samt föreslå ej 
mindre hvad till fyllande af deras behof erfordras, sedan nödiga in
dragningar och besparingar blifvit iakttagna, än äfven beloppet af de 
summor, livilka jemlikt 63 § Regeringsformen skola för särskilda 
händelser afsättas, så ock att uppgifva, huru mycket bör genom be- 
villningar utgöras.u

Uti dessa bestämmelser inbegripes icke, så vidt jag kan förstå, 
rätt för Stats-Utskottet att af eget initiativ, utan föregående, inom 
någondera Kammaren väckt motion eller af Kongl. Maj:t framlagd 
proposition, framkomma med ett förslag så beskaffadt som detta, hvil- 
ket innebär inrättandet af, om jag så må kalla det, ett alldeles nytt 
embetsverk och anvisande af anslag dertill. Stats-Utskottet eger nem
ligen tillse, huruvida besparing å hufvudtitlarne må kunna åstadkom
mas, men icke att föreslå nya utgifter. Nu är det visserligen sant, 
att genom den ändring af skrifvelseförslagets lydelse, som blifvit 
af Första Kammaren besluten, det icke längre är uttryckligen sagdt, 
att särskildt anslag skall för ändamålet af trafikmedlen anvisas, men 
jag föreställer mig att, om Kongl. Maj:t skulle, som det blifvit begärdt, 
tillsätta sakkunnige män för att någon tid, innan Riksdagens revisoret 
sammanträda, vidtaga en förberedande granskning af förvaltningen af 
statens jernvägstrafik, detta med nödvändighet skulle medföra anslag 
för ändamålet, enär de sakkunnige männen antagligen icke lära vara 
benägne att utan ersättning åtaga sig ett sådant uppdrag.

Detta var den ena synpunkten som gjort att jag finner förslaget 
betänkligt; den andra hänför sig till 72 § Riksdagsordningen, hvilken, 
på sätt Herr Dickson redan anmärkt, bestämmer huru statsrevisionen 
skall vara sammansatt och hvad den skall hafva att göra.

Nu vill man vid denna statsrevision foga en särskild förberedande 
revision; man vill inrätta ett nytt embetsverk, hvilket skulle hafva 
till åliggande att verkställa en förutgående granskning och på det vis 
sammanhänga med statsrevisionen att denna granskning skulle tjena 
statsrevisionen till upplysning och ledning i dess arbete.

-lag föreställer mig dock, att eu sådan åtgärd konime att ganska 
nära beröra 72 § Riksdagsordningen, hvilken såsom jag ofvan anmärkt, 
bestämmer, huru statsrevisionen skall vara sammansatt och verka, och 
det synes mig åtminstone vara tvifvel underkastadt, huruvida ett så
dant komplement till statsrevisionen skall kunna införas utan att 
grundlagen i nu angifna paragraf trades för nära, och detta äfven 
om man lika med Första Kammaren ur utskottsförslaget till den un
derdåniga skrifvelsen borttager orden: “tills vidare framgent.*1

A idare finner jag det betänkligt att utan föregående utredning 
inrätta ett nytt embetsverk eller en ny institution, som icke skulle 
hafva annat till åliggande än att granska ett redan befintligt embets
verk. Min tvekan i denna del är så mycket större, som Utskottet 
icke ens meddelat upplysning om, huru det slutligen gått med en till 
syftemålet likartad äldre framställning från Riksdagen, som redan varit 
föremål för regeringens behandling, den framställning nemligen, som 
1874 års Riksdag i sin skrifvelse angående regleringen af förevarande
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hufvudtitel till Kongl. Maj:t gjort om åstadkommandet af en ytter
ligare kontroll i förevarande hänseende, hvilken framställning dock ej 
tillkommit på grund af någon Riksdagens särskilda beslut, utan från mo
tiveringen till dåvarande Stats-Utskotts utlåtande rörande samma 
hufvudtitel intogs uti Riksdagens skrifvelse i ämnet. Af Kongl. Maj:ts 
till sista Riksdagen aflåtna proposition angående statsverkets tillstånd 
och behof inhemtas, att Kongl. Maj:t öfver den på sådant sätt väckta 
frågan infordrade vederbörandes utlåtanden och att trafikstyrelsen 
med anledning deraf uppgjorde ett förslag, hvilket sedermera hän
visades till Kongl. Kammarrättens yttrande. Men huru Kammarrättens 
yttrande utfallit och hvad på detta yttrande följt, derom har jag af 
Stats-Utskottets föreliggande betänkande icke kunnat vinna någon 
upplysning.

Det tyckes mig derföre äfven ur denna synpunkt vara betänkligt 
att nu komma med en ny framställning i ämnet.

Jag hyser äfven en annan, af en föregående talare redan vidrörd 
betänklighet emot revisionen af trafikstyrelsens förvaltning, sådan 
denna revision här begärts, ty enligt min uppfattning kan det åsyf
tade ändamålet ej vinnas genom en sådan ensidig revision. Vi veta 
nemligen i hvilket nära förhållande det sätt, på hvilket jernvägar 
byggas, står till det, på hvilket de trafikeras, så att en försumlighet 
i det förra afseende! ofta kan vara anledningen till fel vid trafiken. 
Mig förefaller det derföre, som om en revision af jernvägstrafikens 
förvaltning ej skall hafva åsyftad verkan med mindre den äfven om
fattar Jernvägsbyggnadsstyrelsens förvaltning och räkenskaper, emedan 
man i främsta rummet måste se till att roten till det onda, om något 
sådant förefinnes, må uppsökas.

Alla dessa betänkligheter borde föranleda mig att yrka afslag å 
punkten, och jag skall ock sedermera göra det, om jag under disku- 
sionens fortgång vinner något understöd, men i annat fall finner jag 
ej skäl att göra det, i synnerhet som Herr chefen för Civildeparte
mentet redan tillkännagifvit, att trafikstyrelsen önskar den föreslagna 
åtgärden, hvilket ej heller är underligt, då den naturligtvis önskar 
att få utredt, att styrelsen skött sig väl. Men detta hindrar dock 
icke, att, derest betänkligheter af formelt eller annat slag möta, Kam
maren kan uppskjuta frågan till nästa riksdag, då den möjligen kan 
framkomma i en annan form.

Herr Danielsson: Såsom ledamot af statsrevisionen har jag 
varit i tillfälle att se dessa lasstals handlingar, som utgöra jernvägs- 
styrelsens räkenskaper. Och man kan lätt blifva öfvertygad om, huru 
mycket denna revision har att göra, då man besinnar, att hvarje af 
dess tre afdelningar, som röra statsverket, har så inånga ärenden att 
handlägga, att förteckningen derå upptager ett hälft ark, oaktadt 
hvarje ärende och således äfven det, hvarom bär är fråga, förekommer 
på endast en rad. Vid sådant förhållande torde man lätt finna att 
det är för statsrevisorerne omöjligt att under deras korta arbetstid 
egna hvarje ärende den uppmärksamhet och den noggranna pröfning, 
som önskvärdt vore.
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Sjelf har jag under ett års statsrevision arbetat på den afdelning, 
som har att granska, bland annat, jernvägsstyrelsens räkenskaper. 
Oaktadt vi i öfver fjorton dagar endast sysselsatte oss härmed, voro 
vid slutet nära på lika kloka som vid början. Resultatet blef att 
revisionens tjensteman fick i uppdrag att upprätta en tabell öfver 
dessa räkenskaper för att på vanligt sätt intagas i revisionsberättelsen 
och dervid tick man låta bero. I år hade man visserligen anledning 
antaga, att granskningen skulle gå lättare för sig, emedan då å afdel- 
ningen fanns en man af facket, eu trafikchef, som under nästan hela 
granskningstiden sysselsatte sig endast med ifrågavarande räkenskaper. 
Men resultatet deraf blef dock för honom i det närmaste detsamma, 
som för oss året förut. Vid jemförelse mellan byggnadsstyrelsens och 
trafikstyrelsens räkenskaper var svårast att vinna klarhet. Än trodde 
man sig finna åtskilliga millioner för mycket och än åtskilliga mil
lioner som fattades. Med anledning häraf tillkallade man för upp
lysningars erhållande under hand personer, som hafva med dessa räk
ningars uppgörande att sig befatta, men åtskilliga af dessa kunde icke 
heller alltid reda hvad man önskade få klart, ty emedan flera af dessa 
personer har sig anförtrodt att endast föra räkning öfver ett och 
annat konto, så saknas ofta insigt öfver det hela af dessa vidtomfat
tande räkenskaper. Vidare förekornmo i räkenskaperna högst besyn
nerliga konton, såsom t. ex. U. M. och U. P. Hvad härmed menades 
var till en början omöjligt att få reda på, men slutligen påträffade 
man en tjensteman, som kunde lösa gåtan. Det kan dock inträffa, 
att denne en vacker dag dör, och då kan det hända att man står 
der i detta fall. Jag vill derföre hemställa, om icke under sådana 
förhållanden det är nödvändigt att statsrevisionen erhåller en ledning 
vid bedömande af detta ärende uti den nu ifrågasatta förberedande 
revisionen, eller hvad man vill kalla den.

Jag kan för min del ej gilla de af Herr Rubenson uttalade an
märkningar och betänkligheter emot detta förslag, ty jag tror ej, att 
det afser bildandet af ett särskildt embetsverk, utan helt enkelt till
sättandet af några personer för att företaga denna förberedande gransk
ning, hvilken väl icke kan behöfva upptaga längre tid, än eu, eller 
högst två månader årligen.

Jag har endast velat nämna detta såsom ett bidrag för ådaga
läggandet af lämpligheten utaf den af Stats-Utskottet föreslagna åt
gärden; ty vilja vi, att kontrollen skall gå sin jemna gång, så att vi 
äfven kunna fullständigt granska trafikstyrelsens räkenskaper, måste 
vi vidtaga ifrågavarande åtgärd.

Jag yrkar derföre bifall till Utskottets förslag med den af Herr 
Key nu föreslagna förändring.

Herr Jöns Pehrsson: Enligt mitt förmenande skulle revisionen 
i fråga lämpligast ordnas, om dermed hufvudsaklig hänsyn toges till 
tvenne omständigheter. Den ena skulle bestå deruti, att man tillsatte 
en kraftig trafikchef, man må kalla honom generaldirektör eller hvad 
man vill; den andra vore införandet af ett förändradt bokföringssätt,
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enär, på sätt näst föregående talare också framhållit, olämpligheten 
af det nuvarande är påtaglig.

Sjelf har jag eu gång såsom statsrevisor deltagit i granskningen 
af ifrågavarande förvaltning och det visade sig då, vid genomgående 
af räkenskaper, att man ej kunde fullkomligt tå reda på, hvaruti de 
kostnader bestodo, som blifvit använda för eu station, oaktadt en 
tjensteman i jernvägsstyrelsen särskild t blifvit tillkallad för att derom 
lemna upplysningar.

Vid sådant förhållande, vill jag icke motsätta mig Utskottets för
slag, ehuruväl jag icke hyser stor förhoppning, att denna nya institu
tion skall blifva något verksamt medel till vinnande af en verklig 
kontroll uti nu ifrågavarande hänseende. Jag finner nemligen en brist 
i förslaget deri, att den blifvande revisionen, såsom afseende endast 
en granskning af siffror, troligen kommer att blifva utan nytta, och 
skulle för min del önskat, att dessa personer, hvilka de än måtte 
blifva, jemväl erhållit i uppdrag att antyda sättet, hvarpå ett bättre 
resultat i afseende å jernvägstrafiken kunde åstadkommas. Detta 
åvägabringas icke genom Utskottets nu afgifna förslag, ehuruväl å 
andra sidan regeringen måste anses oförhindrad att åt de blifvande 
granskarne lemna jemväl ett dylikt uppdrag.

Jag känner icke, med hvilka sakkunnige personer Stats-Utskottet 
satt sig i beröring för erhållande af nödiga upplysningar i ämnet; 
men sjelf känner jag åtskilliga sätt, hvarpå en förökad nettoinkomst 
af jernvägstrafiken skulle kunna erhållas. Ett af dessa är sär
deles i ögonen fallande, och hvarom eu hvar uti trafikstyrelsens tabeller 
kan förskaffa sig upplysning. Vid smärre stationer med stor trafik 
kunna göromåleu skötas af två personer, då deremot vid andra sta
tioner af högre klass begagnas stor personal, om än göromåleu 
icke äro på långt när så många som vid de mindre stationerna. Or
saken till det ogynsamma resultatet ligger till en del deri, att trafik- 
och banafdelningarne äro från hvarandra så strängt afskilda, att, om 
något å banan går sönder, ingen af den till trafikafdelningen hörande 
personalen får befatta sig med bättrandet, utan detsamma måste verk
ställas antingen af banafdelningens personal eller ock af särskilt för 
ändamålet legda personer. Så länge den nuvarande grunden för för
valtningen qvarstår orubbad, i det densamma sönderdelas i flera från 
hvarandra helt och hållet afskilda afdelningar och byråer, hvardera 
med sin styrelse, lärer man aldrig kunna komma till något bättre 
resultat. Att maskinafdelningen måste särskiljas från de öfriga är väl 
klart, men i afseende å trafik- och banafdelningarne äro förhållandena 
af den enkla beskaffenhet, att göromåleu å hvardera mera än väl 
kunde med hvarandra förenas, hvarigenom en ofantligt större netto
inkomst af jernvägstrafiken komme att uppstå, utan att dermed skedde 
någon inskränkning uti den för trafiken erforderliga säkerhet och be
qvämlighet.

Jag hyser således icke stora förhoppningar om resultatet af den nu 
ifrågasatta institutionens verksamhet, dä jag dels anser, att åt gransk- 
ningsmännen borde uppdragas icke allenast en revision af räkenska
perna utan jemväl att lemna en antydan om sättet för ernående af
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ett bättre resultat af jern vägstrafiken, dels ock håller före, att en 
trafikstyrelse med någon praktisk erfarenhet af sig sjelf borde kunna 
utfinna medlen för uppnåendet af detta resultat. Jag vill emellertid 
icke motsätta mig Utskottets förslag, utan har med detta mitt an
förande endast afsett att framställa några erinringar mot den inom 
nu ifrågavarande förvaltningsgren rådande slentrianen.

Herr Key: Några ord med anledning af hvad en talare från 
Stockholmsbänken yttrat! Jag erkänner villigt Herr Rubensons skarp
sinnighet, hvilken han många gånger ådagalagt vid bedömande af for
mela frågor, och jag skulle äfven denna gång tillmäta hans ord en 
större auktoritet än jag nu gör, om jag icke hade att mot dem åbe
ropa Första Kammarens beslut och de många män inom nämnda Kam
mare, hvilkas snart sagdt specialitet det är att bedöma formfrågor. 
Då nu Första Kammaren för sin del icke funnit några betänkligheter 
ur grundlagsenlig synpunkt mot detta af mig nyss framstälda förslag, 
som der vunnit bifall med 70 röster mot 25, kan jag, som sagdt, icke 
tillmäta Herr Rubensons ord samma betydelse som eljest. Jag kan 
det ej heller af det skäl, att han icke hyste några betänkligheter mot 
att påyrka, det byggnadsstyrelsen äfven borde inbegripas i denna punkt. 
Om verkligen Stats-Utskottet framstält ett dylikt förslag och således 
vid en punkt angående jernvägstrafikstyrelsen gjort hemställan i fråga 
om jernvägsbygguadsstyrelsen, ehuru detta i och för sig vore fullt ut 
lika behöfligt, då, men också först då, hade Utskottet efter min upp
fattning öfverskridit sin befogenhet. Ur denna synpunkt sedt, kan jag 
således icke heller tillerkänna Herr Rubensons ord någon betydelse.

Hvad sjelfva saken beträffar, vill jag underlåta att utförligare tala 
om dess större eller mindre nödvändighet. Jag skulle kunna härom 
hålla långa föredrag, men jag har redan under förflutna riksdagar 
måhända satt Kammarens tålamod för mycket på prof. just med ut
redningar i denna fråga. Jag vill derför nu blott framhålla en enda 
omständighet, den nemligen att jernvägstrafiken utvecklat sig i sådan 
proportion och — Gud ske lof — erhållit så stor omfattning, att den 
vuxit icke blott trafikstyrelsen sjelf utan jemväl regeringen och Riks
dagen öfver hufvudet. Statsrevisionen hem icke, med dess knappt till
mätta tid och de fåtaliga krafter, som under denna skola fördela göro- 
målen sig emellan, grundligt genomgå och revidera trafikstyrelsens räken
skaper; och denna styrelse sjelf bör på, intet vis vara missbelåten med 
den föreslagna åtgärden, hvad äfven Herr Statsrådet och chefen för 
Civildepartementet intygat att den icke är, och detta af samma skäl 
som det t. ex. ej kan fälla direktionen för ett bolag in att visa något 
missnöje öfver eller sätta i fråga annat än att dess åtgöranden komma 
att undergå en grundlig revision.

Jag vill ytterligare tillägga, att det icke är mer än eu mansålder, 
sedan Sveriges hela statsbudget ej uppgick till högre siffra än trafik- 
styrelsens budget nu har att uppvisa. Under sådana förhållanden kan 
man väl icke finna det underligt, att Riksdagen om denna sak afiåter 
skrifvelse till Kongl Maj:t, deri Riksdagen, utan att uttala något om- 

Andra Kammarens Vrot. 1S7G. N:o 15. 4

A?iyående en 
förberedande 

revision af 
Jer nväy straff- 

st.yrelsens 
förvahnmy. 

(Forts.)



N:o 15. 50 Lördagen den 4 Mars, f. m.

döme hvarken i svart eller hvitt, endast säger, att trafikkostnaderna 
äro för stora, och härom torde vi nog, litet hvar, vara ense.

Ja, mine Herrar! Vi få lof attt hafva ökad kontroll, om icke 
annat så för att med lugn kunna votera de stegrade siffror å millioner, 
som här hvarje år ifrågakomma. Om vi äfven ofta i denna Kammare 
sila mygg, så låtom oss icke äfven på samma gång svälja kameler. 
Jag anhåller fortfarande om bifall till det yrkande, jag framstält.

Herr Rydin: Jag vill blott yttra några ord i anledning af de 
formela betänkligheter, en talare från Stockholmsbänken förklarat sig 
hysa mot hvad Utskottet i denna punkt föreslagit.

Hvad då först och främst beträffar hans betänkligheter med hän
syn till 72 § Riksdagsordningen, så innehåller den nu föreslagna punk
ten icke annat än en anhållan, det Kongl. Maj:t måtte tillsätta en 
komité för förberedande granskning af trafikstyrelsens förvaltning, och 
aldrig kan väl detta stå i strid med de bestämmelser, som i fråga om 
Riksdagens revisorers rättigheter och Riksdagens rätt att förordna 
revisorer finnas i nyssnämnda grundlagsparagraf föreskrifna.

Hvad sedermera angår Stats-Utskottets motionsrätt och talarens 
antagande, att Utskottet i förevarande fäll icke skulle hafva initiativ, 
vill jag fästa uppmärksamheten på, att det, enligt 39 § 1 mom. Riks
dagsordningen, åligger Stats-Utskottet att "granska, utreda och upp
gifva statsverkets tillstånd och förvaltning.“ I detta uttryck “utreda 
statsverkets tillstånd" måste naturligtvis ligga befogenhet för Utskottet 
att, då det anser något, som i viss del af förvaltningen förekommit, 
icke vara af den beskaffenhet att det kan fullt begripas, väcka för
slag om huru utredning må kunna försiggå. Detta har äfven i an
ledning af statsrevisorernes berättelser fyrfaldiga gånger egt rum, då 
Stats-Utskottet på grund af dessa berättelser framstält förslag till skrif- 
velser från Riksdagen till Kongl. Maj:t.

Vidkommande slutligen sjelfva saken, hyser jag deremot samma 
betänkligheter, som talaren från Stockholmsbänken uttryckt, enär jag 
icke anser, det jernvägstrafikstyrelsen mer än andra embetsverk bör 
vara föremål för en sådan särskild revision; men, då Herr Statsrådet 
och chefen för civildepartementet tillstyrkt bifall till denna punkt, skall 
jag icke för min del yrka afslag derå, utan vill blott nämna att, i 
händelse punkten godkännes på nu föreslaget sätt, jag sannolikt kom
mer att framställa förslag om att äfven Generalpoststyrelsens räken
skaper och förvaltning måtte blifva föremål för enahanda revision som 
jernvägsförvaltningen.

Herr Rubenson: Redan då jag förra gången hade ordet, ämnade 
jag yttra något, som jag då glömde att omnämna, eller att det nu 
afsedda ändamålet troligen redan förut kunnat vinnas, i fall nemligen 
Kamrarne haft för vana att vid utseende af statsrevisorer äfven taga 
hänsyn till den nu ifrågavarande del af revisionen, eller granskningen 
af trafikstyrelsens räkenskaper, och derför uti statsrevisionen insatt 
personer, representerande sakkunskap uti detta fack. Jag tror, att vi, 
om så skett, nu kanske sluppit att för detta ändamål behöfva ifråga-
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sätta särskilda revisorer. Herr Danielsson har emellertid sedermera 
upplyst oss derom, att, oaktadt, såsom han yttrade sig, “lyckligtvis" 
inom senaste statsrevisionen funnits en uti ifrågavarande fack sak
kunnig person, man ändock icke lyckats komma underfund med tra
fikstyrelsens räkenskaper, enär hvarken denne eller öfrige revisorer 
begripit desamma. Men är förhållandet sådant, vet jag verkligen icke, 
hvilken magisk kraft en utnämning af Kongl. Maj:t kan åstadkomma, 
så att de sakkunnige skulle, derest de af Kongl. Maj:t tillsattes, be
gripa räkenskaperna, men ej om de tillsättas af Riksdagen.

Herr Key yttrade nyss, att de af mig uttalade formela betänklig
heterna icke borde ega någon särdeles stor betydelse, då desamma 
icke delats af Första Kammaren, men han uppgaf i samma andedrag, 
att i samma Kammare uti frågan funnits en minoritet af 25 ledamöter, 
Jag var icke närvarande vid diskussionen härom uti Första Kammaren, 
men jag antager dock såsom en möjlighet, att de af minoriteten åbe
ropade skäl kunnat vara bättre än de af majoriteten anförda, och 
i så fall är ju det af Herr Key anförda bevis icke af någon särdeles 
stor betydelse. Vidare yttrade Herr Key, att jag sjelf skulle låtit 
dessa formela betänkligheter vika, då jag föreslagit, att den ifrågasatta 
revisionen skulle komma att omfatta jemväl jernvägsbyggnadsstyrelsens 
räkenskaper. Jag har ingalunda yttrat något sådant, utan endast att 
den föreslagna revisionen, för att göra åsyftad verkan, borde omfatta 
såväl trafikstyrelsens som byggnadsstyrelsens räkenskaper; och min 
mening var således alldeles icke att påyrka, att nu ifrågavarande hem
ställan skulle bifallas med utsträckning jemväl till jernvägsbyggnads- 
styrelsens räkenskaper.

Icke heller kan jag finna Herr Rydins anmärkning mot min tolk
ning af 72 § Riksdagsordningen rigtig, ty just den omständigheten, att 
Kongl. Maj:t skulle tillsätta personer för verkställande af den förbe
redande granskningen, just denna omständighet gör, att jag anser 
saken ännu betänkligare, än om Riksdagen sjelf tillsatte dessa revi
sorer. Det komplement, man på sådant sätt gifver statsrevisions- 
institutionen, sådan den i 72 § Riksdagsordningen är bestämd, är, en
ligt mitt förmenande, ännu mera stridande mot Riksdagsordningen, än 
om man låter Riksdagen sjelf utse dessa revisorer.

Angående den tolkning, som Herr Rydin velat gifva åt 39 § 
Riksdagsordningen, vill jag blott nämna, att jag för min del tror, att 
han lagt för mycket in i de ordalag som han åberopat; ty då det i 
nämnda paragraf heter, att det åligger Stats-Utskottet att “uppgifva 
statsverkets tillstånd och förvaltning “ — hvilket onekligen är Stats
utskottets rättighet och skyldighet — så kan detta, enligt min tanke, 
icke betyda, att Stats-Utskottet på grund af denna utredning får göra 
hvilken hemställan som helst till Riksdagen, utan lärer det väl menas, 
att Stats-Utskottet skall taga reda på hurudant statsverkets tillstånd 
för tillfället är och omtala detta för Riksdagen; men att Stats- 
Utskottet på denna grund skulle ega att framlägga för Riksdagen ett 
särskildt förslag, sådant som det nu föreliggande, som tydligen invol
verar ett anslag, som skulle komma att förnyas år efter år, är, som 
jag tror, att gifva ofvan nämnda paragraf en alltför vidsträckt tolkning,
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i synnerhet om man tager i betraktande, att det här är fråga om ett 
grundlagsstadgande.

Herr Sven Nilsson i Efveröd: Om jag skulle hafva någon be
tänklighet mot nu föredragna moment, så skulle det vara ur den syn
punkten, att det är Kongl. Maj:t, som skulle komma att utse de per
soner, som preliminärt skulle revidera trafikstyrelsens räkenskajjer; 
men då dessa räkenskaper icke derigenom kornme att undandragas 
Riksdagens revisorers granskning, och jag dessutom är fullt förvissad 
om, att Kongl. Maj:t skall utse sådana personer, som på detta sätt 
finge sig anförtrodd den förberedande granskningen af nämnda för
valtning, hvilka skulle låta sig angeläget vara att för så väl Riks
dagens revisorer som för Riksdagen framställa denna förvaltning så 
tydligt och klart, att man deraf kan bilda sig ett säkert omdöme, om 
huru med dessa räkenskaper verkligen förhåller sig. Så har icke fal
let varit under de tvänne år jag deltagit i statsrevisionen; ty för mig 
liar det varit rent af omöjligt att under,nuvarande förhållanden få en 
fullkomligt klar öfverblick af ställningen i detta hänseende och jag 
tror att det varit lika omöjligt äfven för de öfriga statsrevisorerne till 
och med då de varit fackmän. Hetta är icke heller underligt, då 
statsrevisionen är så öfverhopad af göromål, som nu är händelsen, 
och har en så kort tid åt sig anslagen.

Den har att revidera icke blott de stora luntorna från trafik
styrelsen och jernvägsbyggnadsstyrelsen, utan äfven andra räkenskaper, 
som äro lika vigtiga att taga reda på, som de här ifrågavarande. 
Således tror jag icke, att man med skäl kan begära, att statsrevisorerne, 
på det sätt de nu arbeta, och såsom de hittills varit sammansatta, 
på den nu sistnämnda tiden skola kunna erhålla fullständig reda på 
föreliggande fråga; och att Stats-Utskottet skall få det, anser jag vara 
ännu mera omöjligt, i betraktande af den stora mängd göromål, detta 
Utskott fått sig anvisade. Jag kan således icke finna annat, än att 
Stats-Utskottet varit i sin fulla rätt, då det, som ansett, att utredning 
af jernvägsförvaltuiugen vore af behofvet påkallad, för Riksdagen an
mält detta, öfverlemnande för öfrigt åt Riksdagen att besluta, huru
vida den vill hafva en sådan utredning eller icke.

Man har här yttrat, att, om man nu vill begära en särskild 
revision för trafikstyrelsens förvaltning, vore det lika nödvändigt få 
en sådan för jernvägsbyggnadsstyrelsens räkenskaper. I sådant syfte 
gjordes också af någon framställning inom Utskottet. Men man fäste 
min uppmärksamhet på att här nu icke vore fråga om jernvägs
byggnadsstyrelsen i denna punkt, som onekligen också är rigtigt, och 
det torde vara tids nog att tala om denna styrelse, då Utskottet 
till Riksdagen inkommer med det utlåtandet, som handlar om den
samma och dess räkenskaper, då också ett yrkande i berörda syfte 
torde lämpligen kunna göras. För öfrigt torde det måhända vara till
räckligt, om vi vid denna riksdag finge besluta en sådan framställ
ning till Kongl. Maj:t som Utskottet nu tillstyrkt; ty det lärer icke lida 
något tvifvel om, att ju icke, så vida Riksdagen får någon nytta af den 
revision, som nu föreslagits, äfven jernvägsbyggnadsstyrelsen sedermera
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kommer med, då uppenbarligen nämnda styrelse och trafikstyrelsens 
räkenskaper stå i så mycket sammanhang med hvarandra, att det nästan 
är omöjligt att revidera den enas, utan att ega tillgång på det andra 
verkets räkenskaper. Således, om vi nu bifalla, hvad i afseende på 
en sådan revisions åstadkommande föreslagits, tror jag, att vi snart 
nog skola få en dylik revision äfven för byggnadsstyrelsens räken
skaper, om vi framdeles anse det nödigt.

På grund af hvad jag nu yttrat, vill jag instämma i det af Herr 
Key gjorda yrkandet.

Sedan öfverläggningen förklarats slutad, biföll Kammaren, enligt 
Herr Keys yrkande, Utskottets förslag med följande förändrade lydelse:

“att Riksdagen må i underdånighet anhålla, det ville Kongl. 
Maj:t i nåder förordna lämpligt antal utanför förvaltningen af statens 
jernvägstrafik stående sakkunnige män, med uppdrag att före näst
instundande statsrevision företaga en förberedande granskning af trafik
styrelsens förvaltning."

Som tiden redan långt framskridit, uppsköts den vidare föredrag
ningen af Stats-Utskottets föreliggande utlåtande till kl. 7 i afton, 
då, enligt derom utfärdadt anslag, detta sammanträde komme att 
fortsättas.

Kammarens ledamöter åtskildes kl. 1/2 3 e. m.

In fidem
Gustaf Westdahl.
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